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U re ju je  u re d n išk i odbor: R ač
k i V ik tor, B evec Ju s ta , P re 
m ec Jože, K o rb a r  H eda, M ar
čen  A lojz, G e rh a rd  Jože , S tr- 
g a ršek  Ja n k o . O dgovorn i u re d 
n ik  G e rh a rd  Jože. U red n ištv o  
in u p ra v a : S te k la rn a  H ras tn ik . 
Izh a ja  v sakega 5. v  m esecu. 
Naslov: »Steklar« g lasilo  k o lek 
tiv a  S te k la rn e  H ra s tn ik , tel. 
814-622 — in te rn o  63. T isk  in  
k liše ji AERO k em ičn a  in g ra 

fičn a  in d u s tr ija  Celje 
Po m n e n ju  R epub liškega  se
k re ta r ia ta  za p ro sv e to  in k u l
tu ro  L ju b lja n a , je  časopis o- 
p ro ščen  d av k a  od p ro m eta  p ro 
izvodov (Št. 421-2/72 z dne  3. 1. 
1973).

POSLOVNI ODBOR SPREJEL DRUŽBENI
PLAN ZA LETO 1973

Osnova za izdelavo družbenega 
p lana za leto 1973 so bile razpo
ložljive obstoječe proizvodne ka
pacitete, število delovnih dni, šte
vilo zaposlenih in  novo insta lira
ne proizvodne kapacitete, katere 
bodo ak tiv irane v  začetku jun ija  
1973. V obratu  ročne in polavto
m atske proizvodnje smo za izde
lavo letnega p lana upoštevali 240 
čistih delovnih dni, v obratu  av
tom atske proizvodnje pa je  števi
lo čistih delovnih dni za posa
mezne stro je različno, predvsem  
zaradi m enjav orodij za posamez
ne izdelke in  upoštevali smo tudi 
rem onte, ki so predvideni v letu 
1973. Na osnovi čistih delovnih 
dni in norm ativov za posamezne 
izdelke smo dobili naslednje po
kazatelje.

PROIZVODNJA
S planom  za letos predvideva

mo, da bomo v  obratu  ročne in 
polavtom atske proizvodnje proiz
vedli 8,171.940 kg steklenih izdel
kov, k a r  je  za 4,04 % več kot smo 
proizvedli v letu  1972. Za obrat 
avtom atske proizvodnje predvide
vamo, da bomo letos izdelali 
11,866.850 kg izdelkov, k a r  je 
13,6 % več kot smo proizvedli la
ni. Celotna proizvodnja za podjet
je  kot celoto je  predvidena v viši
ni 20,038.790 kg, k ar je  za 10,7 % 
več kot smo proizvedli v  p retek
lem  letu.

PRODAJA
S planom  prodaje predvideva

mo, da bomo celotno proizvodnjo,

ki znaša 20,038.790 kg, tudi proda
li. Od skupne prodaje predvideva
mo, da bomo na domačem trgu 
prodali 13,550.680 kg in  6,488.110 
kg na tu ja  tržišča. Po bru to  pro
dajn ih  cenah znaša skupna v red
nost prodaje 194,525.045,00 din. 
G lede na naše prodajne pogoje 
znašajo skupne odbitne postavke 
(rabat, lom, sconto) 13,990.584,00 
din. Celotna vrednost neto proda
je  — realizacija stekla — se pred
videva v višini 180,534.497 din, od 
tega znaša vrednost prodaje na 
domačem trgu 130,370.602,00 din 
in  50,163.895,00 din na tu ja  trži
šča. Neto prodajne cene za kg 
prodanega stekla so predvidene 
na domačem trgu 9,62 din, na tu 
jih  tržiščih povprečno 7,73 din in 
povprečna prodajna cena za celot
no prodajo je  predvidena 9,01 din.

POSLOVNI STROŠKI
Za realizacijo fizičnega obsega 

p lana za leto 1973 predvidevam o, 
da bomo porabili za 93,413.594,00 
din poslovnih stroškov. V masi 
poslovnih stroškov predvidevam o, 
da bodo m aterialn i stroški doseže
ni v višini 76,258.450 din, am or
tizacija 7,669.360 din, pogodbene 
obveznosti 3,762.000 din in zakon
ske obveznosti 5,793.794 din. Ko 
od celotnega dohodka, predvide
nega v višini 180,534,497 din, po
krijem o p lanirani del poslovnih 
stroškov, nam  ostane dohodek za 
razdelitev v  višini 87,120.903 din, 
od tega za osebne dohodke 
60,006.292 d in  in  za bruto  sklade 
27,114.611 din.

PREDLOG DELITVE CELOTNEGA DOHODKA 
V LETU 1973 V PRIMERJAVI Z DOSEŽENIM V LETU 1972

Doseženo 1972 P lan  1973 Indeks : 
1972 100

1. Celotni dohodek
2. M aterialni stroški
3. A m ortizacija
4. Pogodbene obveznosti
5. Zakonske obveznosti
6. Poslovni stroški 

(2 3 4 5)
7. Dohodek za razdelitev 

(1 m anj 6)
8. Za osebne dohodke
9. Za bruto sklade

V m ateria ln ih  stroških je  na p r
vem  m estu poraba energetskih vi
rov (mazut, električna energija, 
butan, voda, kisik) v višini
22,493.000 din, na drugem  m estu 
so surovine 15.000.000 din in kot

152.205.125,34 180,534.497,00 118,61
67,207.779,49 76,258.450,00 113,47

9,423.335,25 7,669.350,00 81,39
3,692.059,15 3,762.000,00 101,89
4,344.300,12 5,723.794,00 131,75

84,667.474,01 93,413.594,00 110,33

67,537.651,33 87,120.903,00 129,00
54,178.789,15 60,006.292,00 110,76
13,358.862,18 27,114.611,00 202,97

tre tji najv išji strošek je pomožni 
m ateria l (kartoni, papir, barve) v 
višini 11,500.000 din. V m ateria l
nih stroških smo za določene v r
ste stroškov že upoštevali povi
šan ja  cen, ki bi stopile v veljavo

v času odm rznitve, m edtem  ko za 
m azut in  bu tan  tega nismo upo
števali ; ker pa ti dve postavki 
p redstav lja ta  visoko udeležbo v 
stroških energetskih virov in  če 
pride do povišanja cen, bomo mo
rali izdelati rebalans plana.

S planom  za leto 1973 predvi
devamo, da bomo im eli 1820 zapo
slenih. Povprečni neto osebni do
hodek je  predviden v višini 
1.863,72 din na zaposlenega na 
mesec. Glede na predvideno viši
no mase za osebne dohodke bi v 
letu  1973 znašala p lanska vred
nost točke 1,34 din.

P ri predvideni vrednosti točke 
in  povprečnem  neto osebnem do
hodku n a  zaposlenega so upošte
vana m erila sam oupravnega spo
razum a za oblikovanje mase za 
osebne dohodke in  predstavlja 
m asa 60,006.292 din zgornjo mejo 
po sam oupravnem  sporazumu, saj 
so z zakonom v letu  1972 bile va
lorizirane le  prvi dve skupini za 
100 din na mesec. Po kazalcih 
p lana za leto 1973 znaša faktor 
stim ulacije 24 %. Tudi boljši re 
zultati poslovanja nam  po sedaj

veljavnih zakonskih predpisih ne 
dajejo možnosti za izplačevanje 
višjih osebnih dohodkov, ker je  
tudi faktor stim ulacije — stim u
lativni del om ejen na višini 25 %. 
Vsa sredstva, ki bi jih  ustvarili s 
faktorjem  stim ulacije nad 25 ak , 
predstavljajo  akum ulacijo pod
je tja  (sklade).

Ko so poslovni odbor, odbor za 
plan in  finance in  vodje enot na 
seji dne 27. m arca 1973 razprav
ljali o planu za letošnje leto, so 
prišli do zaključka, da rezultati, 
ki so s planom  začrtani, ne bodo 
prišli sami od sebe, tem več bo 
potrebno, da se za izvršitev p re
vzetih p lanskih nalog v polni m e
ri angažiram o vsi zaposleni. Naše 
delo naj ne bo usm erjeno samo 
na področje doseganja fizičnih 
kazalcev, tem več tudi v čim večjo 
štednjo na vseh nivojih m ateria l
nega poslovanja. V našem sezna
m u v rst stroškov je  dovolj takš
nih, na katerih  porabo lahko di
rektno vplivam o s svojim načinom  
ravnan ja  in  uporabe.

K rsnik F ranjo

Steklarski mojster Markelj Franc s svojimi sodelavci 
pri izdelavi razsvetljavnih teles

REZULTATI IZVOZA 
ZELO UGODNI

P lan  izvoza za leto 1973 znaša 
2,950.817,35 dolarjev. Mesečno bi 
m orali prodati na tu ja  tržišča za 
245.901,45 dolarjev  steklenih iz
delkov. Celotni izvoz je predviden 
na konvertibilno področje. V ja 
nuarja  smo izvozili za 276.163,54 
dolarjev  in  s tem  1/12 plana p re

segli za 12,31 %, v mesecu febru
a r ju  pa za 313.319,41 dolarjev, kar 
je  27,4 %  več kot je  predvideno 
na mesec. Skupaj smo tako v p r
vih dveh mesecih izvozili za 
589.482,98 dolarjev, kar je od 
skupnega letnega p lana 19,97 %.

K rsnik F ranjo



LETIVA KONFERENCA OSNOVNE ORG ANIZACIJE
V mesecu feb ruarju  je bila let

na konferenca osnovne organiza
cije sindikalne podružnice stek
la rne H rastnik. Konferenci so pri
sostvovali vsi izvoljeni člani ple
num a osnovnih organizacij po ob
ratih , dalje  tov. Gajsinger, član 
RSS, predsednik sindikalnega sve
ta  H rastn ik  in d irektor podjetja 
tov. M rcina Maks, dipl ing.

V uvodnem  referatu  je  tov. 
predsednik H aberl Adolf v obšir
nem  poročilu podal prikaz dela, 
ki ga je predsedstvo opravilo v 
pretekli m andatni dobi.

Med ostalim  je predsednik pred
vsem  poudaril, da smo v letu  1971 
prešli na novo organizacijsko ob
liko poslovanja OOS (osnovne or
ganizacije sindikata) s tem, da smo 
v  okviru organizacije združenega 
dela v podjetju, ki je razdeljeno 
po sam oupravnem  principu, u sta
novili aktive teh organizacij, v 
okviru podjetja pa ustanovili eno 
osnovno organizacijo sindikata.

N ekateri aktivi so bili zelo de
lovni p ri svojem delu, žal pa im a
mo tudi aktive, ki svoje naloge n i
so uresničili v tak i m eri kot smo 
pričakovali. Člani, izvoljeni od o- 
snovne organizacije sindikata, de
lu jejo v kom isijah za OD pod
je tja , v odboru za sprem ljanje sa
m oupravnih aktov in  inform acij, 
v  odboru za izrekanje ukrepov, v 
kom isiji za ustanovitev TOZD, v 
kom isiji za sam oupravni spora
zum, v odboru za stanovanjske 
zadeve in družbeni standard. Ta
ko se je  v sam oupravno sodelo
v an je  vključilo mnogo članov sin
d ika ta  iz neposredne proizvodnje, 
ki so v teh odborih ali kom isijah 
postavili stališča, ki jih  je pred
lagalo predsedstvo sindikata.

Predsedstvo je  niz razprav po
svetilo p rip ravam  za organizaci
jo TOZD v podjetju ; v komisiji, 
ki konkretno dela na pripravah, 
so tudi člani predsedstva OO sin 
dikata. P redsedstvo v z tra ja  na 
tem, da se prične s konkretnim i 
pripravam i, predlaga pa, da se ko
m isijo, ki je  izvoljena od DS pod
je tja , v 'določenem obdobju izlo
či iz proizvodnje in  da dela samo 
na tem  vprašanju .

V le tu  1972 je  bilo največ dela 
okrog prip rav  in  izvajan ja  sam o
upravnega sporazum a. K om isija je 
b ila  zelo ak tivna in  pri analizi o 
izva jan ju  sam oupravnega spora
zum a ugotovila, da ni nobena od 
podpisnic k ršila  določil sporazu

ma. Res je, da smo m orali pri 
zbornici, republiškem  sindikatu 
in S ekretariatu  za delo zagovarja
ti znatno povišanje mase za oseb
ne dohodke, vendar smo glede na 
naše OD iz preteklega obdobja 
dali prim erjavo z osebnimi do
hodki sorodnih delovnih organiza
cij in tako opravičili povišanje.

P ri obravnavi stanovanjskega 
vprašan ja je tov. predsednik na
glasil, da im a S teklarna H rastnik 
že vrsto let težave z reševanjem  
stanovanjskih vprašanj. S tanova
n ja se delijo po sprejetem  prav il

niku. Sodelovali smo pri podpisu 
sporazum a o izločitvi 6 %  za enot
ni stanovanjski sklad občine 
H rastnik. Poleg tega se je  kolek
tiv  odločil, da se izloči iz poslov
nega sklada še dodatno 150.000,00 
din. P redvideti bomo m orali tudi 
gradnjo  objektov družbenega stan 
darda, stanovanj zlasti za samce, 
da bomo lahko članu, ki se zaposli 
že ob zaposlitvi povedali, kdaj bo 
glede na izpolnitev pogojev po
sta l nosilec stanovanjske pravice. 
O vp rašan ju  gospodarskega polo
ža ja podjetja je  bilo obširno pi
sano v p rejšn ji številki našega 
glasila.

Poročilo je  obširno zajelo prob
lem atiko, ki govori o delovnih po
gojih in varstvu  v  podjetju. Po
udarjeno  je  bilo, da se sindikati 
zavzemajo, da bi bil delavec čim- 
dalj zdrav in sposoben za delo, 
zato ga je potrebno zaščititi pred 
invalidnostjo  in  drugim i vplivi, ki 
zm anjšujejo delovno sposobnost; 
uspešno smo za leto 1973 rešili 
vprašan je glede pridobitve soglas
ja  za nočno delo žena in m ladine, 
ker smo po program u znatno 
zm anjšali število žena na nočnem  
delu. Ostane nam  še vprašanje, 
kako to izvršiti v enoti kontrole, 
da bi dokončno ukinili nočno delo 
žena in mladine. V zadnjem  času 
smo opazili, da nam  verjetno za
radi težkih pogojev dela in  včasih 
tudi nepravilnih odnosov občutno 
prim an jku je pomožne delovne si
le.

Posebno poglavje je  bilo posve
čeno izobraževanju. V tem  pogle
du bo potrebno še mnogo nare
diti. V zadnjem  obdobju se je  vse 
prem alo skrbelo za izobraževanje 
sindikalnih  in  sam oupravnih  kad
rov. Sem inarji, ki so bili organi
zirani, so bili konkretn i ali pa or
ganizirani z nam enom , pridobiti 
ljud i za bodoče sindikalne odbore.

Isto vprašanje se poraja pri iz
obraževanju strokovnih kadrov.

Obveščanje članov kolektiva ni 
najboljše. V glavnem  se obvešča
jo člani kolektiva prek glasila 
»Steklar« in  občasnega in form a
to rja  ali na m asovnih sestankih. 
Ugotovljeno je, da so ti sestanki 
zelo slabo obiskani in to zato, ker 
ni prim ernega prostora, k je r bi se 
lahko zbrali. V tem  pogledu čaka
jo sindikalno organizacijo še ve
like naloge, ker dobro obveščanje 
članov kolektiva rešuje lahko 
m arsikateri politični problem  v 
kolektivu.

Ugotovilo se je, da je  bilo so
delovanje z ostalim i organizaci
jam i ali forum i v redu. Potrebno 
pa bo bolj koordinirati delo v ko
lektivu  in v občini kot celoto.

V refera tu  je bilo predlagano, 
da se form ira enotna kadrovska 
kom isija, ki bo ev identirala mož
ne kadre  in  ki bo skrbela za to, 
da ne bo prišlo do prevelike ak u 
m ulacije funkcij ozirom a obrem e
nitve posameznikov pri izvrševa
n ju  sam oupravnih in drugih funk
cij.

Vsa ta  problem atika je bila ob
ravnavana na 25 sejah predsed
stva, eni letni konferenci in dveh 
plenum ih.

R azprava je bila izredno kon
kretna, nakazala je dovolj nalog, 
ki jih  bo m oral novoizvoljeni p le
num  in predsedstvo reševati.

V razpravi so sodelovali: dipl. 
prgvnik Sušin Viktor, Volfand 
Viktor, Ž ibret Albin, K rsnik  F ra 
njo, direktor dipl. ing. M rcina 
Maks, Vidovič Franc, član RSS 
tov. Gajsinger, G rum  Jože, Rojko 
Jože, G erm adnik Edo, Savič Mo- 
mir, M linar M artin, Konček V la
do, Zaletel K ristina, Bočko Franc.

Tov. Sušin Viktor, dipl. pravnik,
je  načel nekaj zelo perečih v p ra 
šanj, katera  m ora sindikalna o r

ganizacija obravnavati in n a jti na
čin rešitve. Prvo vprašan je je  bilo 
problem  izobraževanja. Po d ruž
benem  sporazum u se zahteva za 
delovna m esta, ki jih  danes zase
dajo člani kolektiva ustrezna iz
obrazba in  kvalifikacija. Zaradi 
tega bo m oral vsak  član kolektiva 
doseči ustrezno kvalifikacijo.

Drugo vprašanje, ki je bilo n a 
četo, je problem  zdravstvenega 
zavarovanja in nudenja zdrav
stvene pomoči članom  kolektiva. 
Zelo kritično je  vprašan je ob ra

tovalnega časa obratne am bulan
te, ker pod sedanjim i pogoji člani 
kolektiva ne m orejo ob vsakem  
času iskati zdravniške pomoči. K er 
so zahteve po finančnih sredstvih 
vedno večje, bi m orale biti uslu
ge v tem  pogledu boljše. Doseda
n je delo obratnega zdravnika je 
bilo ocenjeno kot dobro, vendar 
menimo, da im a preširok delo
krog, ki vpliva na celotno anga
žiranost p ri delu.

Glede vprašanja, odkod izhaja 
zahteva po izobraževanju stek lar
jev, je  tov. Sušin V iktor obrazlo
žil, da to nalaga družbeni dogovor 
v okviru občine, ki zavezuje de
lovne kolektive, da realizirajo  ob
veze, ki jih  nalaga tudi republiška 
resolucija o izobraževanju. P rob
lem  šolanja stare jših  članov ko
lektiva se je  že in se bo še pose
bej obravnaval.

Ž ibret A lbin nadaljuje, da je  bil 
p rip rav ljen  družbeni dogovor v 
H rastnikü, eden izm ed prvih v re
publiki, vendar se je  njegova rea

lizacija zelo zakasnila. Tudi ob
činski sindikalni svet se je  načel
no s trin ja l s takšno kadrovsko po
litiko. V saka delovna organizacija 
m ora naprav iti sistem atizacijo de
lovnih mest, sporno je  ostalo sa
mo vprašan je za tiste člane delov
ne skupnosti, ki im ajo že 20-let- 
no delovno dobo in izkušnje na 
posam eznih delovnih mestih.

Krsnik Franjo članom konfe
rence tolmači, da so bila dana 
priporočila glede steklarske in
dustrije, ker so to deficitarni po
klici kot rudarstvo in  upanje je, 
da se bo to tudi upoštevalo. Misli
mo, da je  20-letno izkustvo pre
dolg rok, ker v tem  času gredo po
sam ezniki v glavnem  že v pokoj. 
Potrebno bo rešiti problem  zapo
slovanja v steklarstvu, predvsem  
za mladoletne.

Direktor dipl. ing. Maks Mrcina
opozarja sindikalno organizacijo 
na posledice, če ne bomo dosegli 
te kadrovske struk ture. N astane 
problem , da se kalku lativn i oseb
ni dohodek v povprečju zm anjša 
in  lahko pride pri izplačevanju 
osebnih dohodkov do obdavčenja 
in  to pri sedanjem  stan ju  v repub
liki pri izplačevanju plač izpod 
republiškega povprečja, k ljub  te
mu, da spada steklarstvo v ka
tegorijo težkih del. V kolikor se
daj podpiram o ta  predlog dogo-

Dolgoletni predsednik sindikata tov. HABERL ADOLF je v uvodnem
referatu obširno govoril o delu predsedstva sindikata v Steklarni



SIND IK ALN E PODRUŽNICE
lec izobrazi, ker bo le tako lahko 
aktivno sodeloval in  soodločal pri 
uprav ljan ju . Strokovno izobraže
vanje m ora voditi posebna služ
ba, ker je analiza pokazala, da je 
povprečje izobrazbe v Sloveniji 
najn ižje  v Jugoslaviji in ker si 
bo m orala ta  služba prizadevati, 
da vsak delavec pride do svoje 
KV in izobrazbe.

Potrebno bo vlagati več sred
stev za človeka, ker izobražen 
član kolektiva se bo tudi počutil 
bolj socialno sigurnega v kolekti
vu. Tov. G ajsinger je glede spo
razum ov izrekel tudi nekaj k ri
tičnih misli. P ri dosedanjih raz
pravah  je vedno šlo za to, kdo bo 
več dobil. Dosegli smo pa na d ru 
gi stran i pozitiven rezultat, ker 
smo le uskladili osebne dohodke 
med posameznimi panogami. K aj
ti pred  tem  so bile izredne raz
like v plačah.

V II. fazi bo potrebno uskladiti 
načelo glede pogojev dela, posta
viti bo potrebno enotne pogoje. 
Posebno za. tis ta  delovna m esta s 
težkim i pogoji dela, bo treba najti 
boljšo stim ulacijo in  s tem  rešiti 
vp rašan je fluktuacije delovne si
le. S indikati Slovenije stoje na 
stališču, da bi naj bil najn ižji o- 
sebni dohodek v SRS 1.200 din.

Tov. Krsnik Franjo meni, da je 
potrebno prilagoditi šolanje da
našnjim  pogojem. K ljub tem u, da 
smo že v letu  1968 poskušali u re
diti vprašan je šole (steklarske) v 
H rastniku, nismo uspeli. Delav
ska univerza danes preveč gleda 
samo na finančni efekt, vprašan ju  
boljših pogojev šolanja pa posve
čajo prem alo pozornosti.

Tov. Gajsinger, član RSS, je  po
novno poudaril nu jnost izobraže
vanja. S indikati si bodo prizade
vali, da se neposredni proizvaja

Tov. Grum Jože, eden od red 
kih, ki še danes obiskujejo stek
larsko šolo v okviru kolektiva n a 
vaja, da je  bilo pri vpisu p rijav 
ljen ih  60 slušateljev, danes pa o- 
b isku je šolo le še 20 slušateljev. 
N avaja, da so pogoji za šolanje 
izredno težki, dela na tri izmene, 
učnega gradiva je  zelo veliko, za
radi tega je toliko slušateljev od
stopilo od nadaljn jega šolanja. 
Pod takšnim i nenorm alnim i pogo
ji ni mogoče delati. Isti problem  
je nakazal tudi tov. Rojko Jože, 
ki je tudi slušatelj šole. ■

Germadnik Edo opozarja na na
loge, ki jih  im ajo sindikati pri or
gan iziranju  TOZD v podjetju. Po
trebno  je  člane kolektiva zain te

vorov in  na drugi stran i ne bomo 
dosegli kvalifikacijskih zahtev v 
5 letih, pomeni nazadovanje v 
plačah. Isti problem  velja sigur
no tudi za celotno steklarsko in 

dustrijo  v Jugoslaviji. Potrebno 
bo najti rešitev v tem, da se po 
h itrem  postopku organizira način 
izobraževanja. N ajti bo pa treba 
skupen jezik, da pomagamo čla
nom kolektiva, da pridejo do for
m alne kvalifikacije.

Vidovič Franc. Šola je  sedaj v 
Rogaški Slatini. Potrebno je do
seči, da se lahko vpišejo v šolo 
z nižjo stopnjo osnovnošolske iz
obrazbe, tako kot im a rudnik  (6. 
razredov osnovne šole). To pa za
to, ker je tudi steklarski poklic 
deficitaren. Odprto pa je  še vedno 
vprašan je VK steklarjev, ker im a
mo 80 brigadirjev, šole za KV v 
Jugoslaviji pa zaenkrat ni.

Zibret Albin, predsednik občin
skega sindikalnega sveta, meni, 
da bi se lahko razgovarjali za zni
žanje delovne dobe od 20 na 15 
le t za delavce. S indikati pač ne 
m orejo biti proti doseganju viso
ke in višje izobrazbe za ta  delov
na mesta.

resirati, da bodo aktivno sodelo
vali pri p rip ravah  TOZD.

Drugo vprašanje, ki ni nič manj 
važno, je problem  obveščanja čla
nov kolektiva. Samo glasilo »Stek
lar« ni dovolj, potrebno je  u re
diti prostore, k jer bi se sestajali 
člani sindikata in  razpravljali o 
nalogah v  kolektivu.

Tov. Savič Momir nadalju je 
razpravo o ustanav ljan ju  TOZD 
v podjetju. Kom isija je pričela z 
delom, vendar ni predlogov od

— Izvoliti skupščino kolektiva 
iz delegatov, ki bodo voljeni po 
posameznih TOZD. Odločanje in 
sklepanje bi bilo na tem elju  spo
razum evanja.

članov kolektiva. Meni, da m ora 
delavski svet zahtevati od kom i
sije, da poda poročilo, v kakšni 
fazi so dosedanje priprave. Po
stav lja  se tudi vp rašan je form i
ran ja  kom isije za delavsko kon
trolo; potrebno je  članom kolek
tiva povedati, kaj se hoče s tem 
doseči.

Tov. Mlinar Martin pove, da je 
kom isija do 15. 2. 1973 izvršila 
priprave za form iran je TOZD do
I. faze. O rganizirala je seminar, 
izdala je  inform ator, v glasilu 
»Steklar« je bil objavljen pred
log program a, vendar na tej osno
vi ni dobila kom isija nobenih p ri
pomb. V nadaljevanju  razprave 
je  obrazložil program , ki si ga je 
kom isija zamislila, in  to:

— Form irali bi 6 TOZD v naši 
gospodarski organizaciji.

— Status pravne osebe bi im e
lo podjetje kot celota.

— Izvesti organizacijo samo
up rav ljan ja  TOZD, vse odbore in 
kom isije voliti pri posameznih 
TOZD in na n je prenesti od cen
tra le  del odgovornosti; predvide
va se tudi, da se prenese na 
TOZD politiko nagrajevanja.

Tov. Zaletel Kristina želi, da bi 
se v tovarni uredil problem  ogre
vanja prostorov. V sedanjih raz
m erah je že izredno veliko bola- 
nih žena. V kolikor se ta  problem 
z izolacijo strehe ne bo uredil, 
lahko v bodoče pričakujem o še 
večje izpade zaradi izostankov 
žena.

Tov. Bočko Franc meni, da bi 
tudi naše podjetje moralo s ta re j
šim članom kolektiva, ki so zapo
sleni nad 25 let, nuditi kakšno 
simbolično darilo ali spomin, ker 
so si delavci po toliko le tih  zapo
slitve zaslužili nekaj takega. Do- 
sedaj je v naši republiki izvedlo 
to akcijo izredno veliko kolekti
vov.

Izvoljen je  bil 61-članski ple
num. V najkrajšem  času pa bo 
plenum  izvolil svoj izvršni odbor 
in ostale organe sindikalne or
ganizacije.

rigo

— O politiki izven podjetja bi 
generalno razprav lja l in odločal 
še vedno kolektiv kot celota.

— Potrebno bo posvetiti izred
no skrb pripravi vsebine samo
upravnega sporazum a m ed posa
meznimi TOZD. P ri tem  bo iz
rednega pom ena vprašanje m ed
sebojnega financiranja, form ira
n je solidarnostnega sklada itd.

— Tudi organizacija sindikata 
se bo m orala prilagoditi novi o r
ganizaciji v tovarni.

O P O Z O R I L O
Opozarjam o starše otrok, ki stanujejo blizu tovarne, da 

naj v bodoče vodijo evidenco, k je  se njihovi otroci igrajo.
Vse pogostejši so prim eri, da se otroci igrajo na železni

škem tiru  pri tovarni.
Vlakovno osebje ne m ore poleg svoje odgovorne službe 

skrbeti še za varstvo otrok, nam esto njihovih staršev.

Splošna služba 
S teklarne H rastnik



P rvo zased an je  p len u m a o sn o v n e  o rg a n iza c ije  sind ikata
Plenum  je izvolil novo vodstvo 

osnovne organizacije sindikata in  
kom isije te r  spreje l p redračun za 
léto 1973. P o trd il je  sklepe, ki so 
bili sprejeti na letni konferenci 
sindikalne podružnice. V razpravi 
je  sodelovalo več članov plenum a, 
ki so nakazali problem e, s ka teri
mi se bo m orala sindikalna orga
nizacija v  letu  1973 ukvarjati. 
P redsednik  občinskega sindikal
nega sveta tov. Z ibret A lbin ob
vesti člane plenum a o bližnjih na
logah. S indikati bodo morali ak
tivno sodelovati pri realizaciji II. 
faze ustavnih am andm ajev; pred
videva se reorganizacija sindika
tov. V H rastn iku  bo potrebno v 
le tu  1973 dokončati gradnjo šole 
in  kopališča. To je  samo nekaj 
glavnih nalog.

Med bodoče naloge bo po treb
no še vključiti večjo skrb za za
ščito delavcev v posam eznih od
delkih. Posebno izrazit problem  
je  vprašan je delovnih pogojev za 
ženske v kontroli p ri avtom atih v 
starem  delu hale. V zimskih m e
secih je izreden mraz, v poletnih 
m esecih pa vročina. P redlaga se, 
da se izolira streha.

V prašanju  varnosti v tovarni je  
treb a  posvetiti več pozornosti. 
Predvsem  je treba urediti hodni
ke, jih  izprazniti, da ne bodo sk la
dišča za kartone.

P redlaga se in  sprejm e sklep, 
da je ena soba s 4 posteljam i v 
počitniškem  domu v Portorožu na 
razpolago za Združenje ZB NOV, 
H rastnik.

P lenum  je kritično ocenil od
nos Tem eljne ku ltu rne skupnosti, 
ki zaradi nekajdnevne zam ude 
poročila ni nakazala Pevskem u 
društvu  Svoboda II, dotacijo za 
IV. trom esečje v letu  1972.

V le tu  1973 je treba glede re 
kreacije  članov kolektiva nada lje
vati z že začetim  delom. Tudi 
vprašan ju  ekskurzij in  izletov bo 
potrebno posvetiti več pozornosti.

P redlaga se, da bi se izleti o r
ganizirali prek odbora za rek rea
cijo. K er so narastle  cene prevo
zov, plenum  potrdi da se za vsak 
izlet prispeva znesek 2000 din.

P redlaga se tudi, da se nabavi 
za zastavonošo uniform a, zastavo
noša pa naj bi bil aktiven  član 
kolektiva.

Ponovno je bil sprožen prob
lem  zdravstva. Zdravstvo je za 
naše člane kolektiva drago, n im a
jo pa enakopravnega statusa z 
drugim i zavarovanci. U gotavlja 
se, da zdravstvo v Zasavju ne 
ustreza. Tudi republika bi. m orala 
o tem  spregovoriti, ker zdravniki 
iz L jub ljane nočejo na podeželje.

P lenum  je soglasno izvolil za 
p redsednika tov. CIGLER JA N E
ZA, za ta jn ik a  DREMEL KARLA, 
za b lagajn ika tov. VIDOVIČ IDO.
V predsedstvo OO sindikata stek
la rn e  so bili izvoljeni: dipl. ing. 
Us A leksej, P rem ec Jože, Perci 
Adi, G rum  Jože II, Novak Avgust, 
Jon tez M ajda I, Cigler Janez, Dre- 
m el K arli, Vidovič Ida, Grašič F a
ni, Lapornik  Ivan, Tosič Savo, De
belak  Štefka, Tosič Nikola, Š tiher 
Robert.

V nadzorni odbor: Rački Viktor, 
predsednik, Jazbinšek. Olga, S al
m ič Franc.

NOVO IZVOLJENE KOMISIJE 
PRI OO SINDIKATA

Za šport in  rekreacijo : Prem ec 
Jože, predsednik; člani: G njidič 
Mile, Š tiher Robert, Roškar K ata
rina , G rohar Janez, Barič Franc,

Šoba Viki, Debelak Franjo, Raz
potnik Mirko.

Odbor za samopomoč: Cičič 
Risto, predsednik; člana: Jovan 
Valči, Perci Adi.

K om isija za preventivo članov 
kolektiva: D ram e Stane, predsed
nik; člani: U čakar Maks, Ober- 
m ajer Silva, Grašič Fani, Seničar 
Ludvik, Volfand Edi, Debelak 
Štefka.

V odbor za sp rem ljan je  sam o
upravnih  aktov in inform acij pri 
DS sta  bila predlagana tov. Cigler 
Janez in K oljšek Zvone. V odbor 
za osebne dohodke pri DS pa tov. 
Volfand Viktor II in  K apelari A l
bert.

Plenum  izvoli tudi novo kom i
sijo, in  sicer: kom isijo za začetek 
postopka odgovornosti. N jeni čla
ni so: M lakar A nton, Rugelj Ja - 
že, Razpotnik M irko, Orožen 
Stane, K rajnc Ludvik, K rošlin 
Mirko, H aberl Adolf, Cigelnak 
Božo, Pokrajac Djoko, Tovornik 
M arjana, Grašič Dušan, Godicelj 
Dora, Potušek Zdravko, Udovč 
M ira, Jerkovič Jakob, zapisnikar 
je  P irc Milena. K om isija je  pet
najstčlanska. Poslovnik za delo 
kom isije je v  prip rav i im bo v 
najk ra jšem  času dan v razpravo 
DS. P redsednika kom isije izvoli 
DS. O nalogah te  kom isije bomo 
poročali v p rihodnji številki n a 
šega glasila.

1. Kadrovanje in izobraževanje
Ob podpisu družbenega dogo

vora o kadrovski politiki se p ri
stopi k izobraževanju in  realiza
ciji tega dogovora; o tem  se sez
nani delavski svet podjetja, k a 
kor tud i kolektivno izvršilni o r
gan — odbor za razm erja  zdru
ženega dela in  kadre.

V okviru strokovne službe se v 
podjetju  ustanovi poseben odde
lek, ki se bo izrecno ukvarja l z 
oblikam i strokovnega izobraževa
n ja  p rak tičnega in  teoretičnega 
značaja (steklarska šola, sem inar
ji, tečaji, dopolnilno osnovno šo
lanje).

Nova delovna m esta, izprazn je
na delovna m esta ozirom a prosta 
delovna m esta na j zasedejo člani, 
ki im ajo  ustrezno izobrazbo, d ru 
gače pa se postav lja jo  izvršilci 
dolžnosti. Tistim, ki n im ajo u- 
strezne izobrazbe, se omogoči p ri
dobitev take izobrazbe.

Tistim, ki im ajo 15 let dela na 
ustreznih delovnih m estih, ni po
trebno, da bi si naknadno  m ora
li pridobiti ustrezno po ak tu  o si
stem izaciji potrebno izobrazbo, 
pri tem  pa se upošteva tudi m ej
na starost 35 let.

P ri pristojnih organih se naj 
skuša, dobiti soglasje, da se lah 
ko vpišejo v steklarsko šolo tudi 
kandidati, ki so končali vsaj 6 
razredov osnovne šole.

Ob ev identiran ju  in volitvah 
posameznikov za določene_.funk- 
cije v družbenopolitičnem , sam o
upravnem , ku ltu rnem  ali šport
nem  delu je  potrebno upoštevati, 
da se posam ezniki ne obrem enju
jejo preveč z različnim i funkci
jam i, zato naj skupna kom isija

P lenum  potrdi tudi kadrovsko 
komisijo v sestavu zastopnikov 
organizacije ZK, sindikata in 
mladine. P redsednik  je tov. Savič 
Momir, člani pa Rački Viktor, Ha-

DOHODKI:
1. Č lanarina
2. D otacija steklarne H rastn ik
3. Obresti

Skupaj dohodki

IZDATKI:

družbenopolitičnih organizacij (ki 
je  že predlagana) vodi evidenco o 
aktivnosti članstva in kadrova
nju.

Ponovno se predlaga, da se za 
delo v sindikatu  S tek larne H rast
nik ustanovi redno delovno m e
sto strokovnega organa.

2. Delo pri ustanavljanju TOZD
Pooblašča se komisijo, izvolje

no od delavskega sveta, da nada
lju je  z delom pri u stanav ljan ju  
TOZD v S teklarni H rastnik.

Obvezuje se članstvo osnovne 
organizacije sindikata, zlasti pa 
predsedstvo, da aktivno sodeluje 
v razpravah  glede TOZD, ostale 
družbenopolitične organizacije in  
sam oupravne organe ter vodstvo 
podjetja  in  sedanje OZD pa m o
rajo  pom agati kom isiji pri u s ta 
n av ljan ju  TOZD.

K om isija je  dolžna do 30. avgu
sta  izdelati vse ustrezne ak te za 
TOZD, jih  dati v  obravnavo in ob 
obveznem sodelovanju ostalih de
javnikov prip rav iti gradivo, tako 
da bi se s 1. 10. 1973 lahko zače
lo sprem ljati poslovanje TOZD v 
tako im enovanem  poizkusnem  ob
dobju. S 1. 1. 1974 pa naj bi za
čela veljati vsa določila glede 
TOZD.

Sestanke članstva glede konsti
tu iran ja  TOZD bodo sklicali sin
dikalni aktivi skupaj s predsed
stvom, druge družbenopolitične 
organizacije pa so tudi dolžne so
delovati pri konstitu iran ju  TOZD. 
Sestanki se bodo sklicali v m ese
cu aprilu  in  m aju  1973.

3. Obveščanje
V letu  1973 je  najti in  zagoto

viti ustrezne prostore za m asov-

berl Adolf, G rčar Vojka, Vidovič 
Franc.

Plenum  je potrd il PRORAČUN 
za leto 1973, ki ga dajemo v ved
nost vsem članom sindikalne or
ganizacije našega podjetja.

din
85.000,00

107.900.00
300,00

193.200.00

ne sestanke. O sklepu se obve
sti delavski svet. U redi se raz
glasna postaja. Obstoječe oblike 
obveščanja ostanejo.

4. Rekreacija
Tudi za naprej naj se organizi

ra jo  m edobratne in  rekreativne 
športne in ku ltu rne igre z nalo
go, da se v te igre vključi čim 
večje število članov, zlasti pa že
na in  mladine.

5. Ostale naloge
Skrbeti za izboljšanje delovnih 

pogojev na delovnem mestu. 
Nuditi tople nap itke tudi v noč
nem  času.

Izboljšati in  vplivati na to, da 
se uredi zdravstvena služba in 
nudenje zdravstvenih uslug čla
nom kolektiva S tek larne H rast
nik, Zlasti glede možnosti kori
ščenja teh uslug v am bulantah.

Doseči, da tudi Skupnost zdrav
stvenega zavarovanja prispeva u- 
strezna sredstva za preventivno 
dejavnost.

Seznaniti članstvo S teklarne 
H rastn ik  o samopomoči in  doseči, 
da se čim večje število članov 
vključi v samopomoč. S tem  v 
zvezi naj se prispevek dvigne na 
5 din.

Ne dovoljuje se izplačevati n i
kakršn ih  denarnih  ali drugih n a
dom estil brez predhodnih skle
pov.

P lenum  sindikalne organizacije 
je  v celoti potrdil sklepe in jih  
dopolnil s predlogi, postavljenih 
na plenum u.

r. r.

1. Odbor za šport in  rekreacijo  35.000,00
2. K onference 3.000^00
3. Socialna pomoč članom

kolektiva 17.000,00
4. D otacija društvom  10.000,00
5. Pogrebni stroški 4.00o!oO
6. Preventivno zdrav ljen je 45.000,00
7. Izleti pododborov 15.00o’o0
8. K u ltu ra  3.000,00
9. L etovanje otrok v  B ohinju  4.000,00

10. P raznovanje 8. m arca,
1. m aj in  22. ju lij 30.000,00

11. Osebni izdatki 5.400,00
12. Prispevki 1.502,90
13. A vtorske pravice 300,00
14. Bančni stroški 400,00
15. Dnevnice 1.500,00
16. Potni stroški 3.500,00
17. N akup kn jig  2.000,00
18. R eprezentančni stroški 3.000,00
19. Nepredvideni izdatki 5.000,00
20. Tekoča rezerva 4.597,10

Skupaj 193,200,00

Z ak ljučk i k o n fe r en ce  o sn ovn e  
o rg a n iza c ije  s in d ik a ta



AKÜJA: »Človek -  Človeku«:Na pobudo nekaterih  članic ko
lektiva, ki so v -Jan i«  dne 4. 3. 
1973 prečitale življenjsko tragedi
jo m atere K lare Rus in  njenih  7 
otrok, iz G ornjih V erjan 24, se je 
v našem kolektivu sprožila ak
cija med zaposlenimi ženami, in  
sicer v tem  smislu, da bi se žene 
odpovedale darilu  ob 8. m arcu in 
bi se ta  sredstva, v kolikor bi 
akcija v celoti uspela, nam enila 
za pomoč prizadeti družini in  za 
raziskavo raka, o čem er je  bilo v 
dneh pred 8. m arcem  dosti po
zivov po radiu.

Poprej sem se posvetovala s 
pravnikom  podjetja in  vodjem 
tistih  delovnih enot, v katerih  so 
v pretežni večini zaposlene žen
ske. Bili so enotnega m išljenja,

B rusilnica
S likarnica
Pregled
M enza—bife
Laborat. in sklad. mat.

Skupaj

D arilu kolektiva v vrednosti po
30,00 din se je  odpovedalo: 13 
pregledalk, 3 čistilke pisarn, 2 ku
rirki,. 1 telefonistka, 61 uslužbenk, 
skupaj 80 članic kolektiva.

Pripom injam , da so se vse u- 
službenke v upravnem  poslopju, 
obratn i računski pisarni EE, v p ri
pravi dela in  razvoju darilu  so
lidarno odpovedale. V rednost od
povedanih daril znaša 2.400 din. 
Skupaj je  bilo zbranih  5.815 din.

2 a l sem b ila  deležna mnogih 
očitkov, tudi takih, da si hočem s 
to akcijo postaviti lovorike. Še in 
še bi lahko naštevala, pa ni v red 
no. D ržala sem se starih  dveh 
prav il: -K a r da človek z dobro 
voljo, mu nikoli ne m anjka«, »do
bro ta je sirota« in da m oram  ak 
cijo speljati do konca.

V življenju sem m orala spreje
ti že m arsikateri očitek in krivj-

S indikalna organizacija v S tek
larn i H rastn ik  je bila že od nek
daj ena najm očnejših družbeno
političnih organizacij v podjetju. 
Upoštevajoč, da so vsi zaposleni 
tudi člani sindikata, m ora ta  or-

Cigler Janez

da je to hum ana akcija in  jo je 
vredno podpreti.

Čutim  dolžnost zahvaliti se 
vodji brusilnice G erm adnik Edu, 
vodji slikarnice tov. Logar 
Borisu, nam estniku vodje pregle
da tov. G rčar K arlu, vodji izm ene 
in bifeja tov. Moder Leu in  delav
kam : H udina M ariji in  Grašič 
Frančiški, ki so v tej akciji k ljub  
raznim  očitkom -nerazum evajo
čih članic in članov« kolektiva 
uspeli zbrati med zaposlenimi v 
delovnih enotah naslednja finanč
na sredstva:

din 1.520,00
560.00

1.005.00
200.00

130,00

3.415.00

co, zato me ti slednji niso spe
ljali s tira.

Je  pa to bilo zame novo spo
znanje, da ni vse zlato, kar se 
■veti, da sem se v  m nogih članih 
kolektiva desetletja zm otila o n ji
hovi hum anosti in  pomoči ljudem , 
ki so v stiski.

Še sindikat in njegovi poedini 
vodilni funkcionarji se s tako ak 
cijo niso strin jali, češ da je  dosti 
k ritičnih  prim erov v podjetju, ne 
pa da jih  iščemo okrog, da je  p re
pozno za akcijo, čeprav je  b ila ta  
že organizirana in v teku in  bi 
bila finančno mnogo bdljša, če 
ne bi vmes p rihajale  opazke, ki 
sem jih  navedla. V prašam  se: 
»Kako to, da so sé spomnili nanje 
ravno ob tej akciji?« Sedaj so pa 
gotovo že spet pozabili. Naj mi ti, 
ki jih  ta  očitek zadene, oprostijo 
in  javno povem, da nam  je vsem

ganizacija po svojih izvoljenih 
organih dejansko bdeti nad zah
tevam i in predlogi svojih članov.

Ne moremo mimo dejstva, da 
je  osnovna organizacija sindika
ta, ko ji je  predsedoval H aberl 
Adolf, dosegla pom em ben nap re
dek pri izvajanju  svojih stališč v 
povezavi z drugim i organizacija
mi in  sam oupravnim i organi, to
da leto 1973 je tisto  leto, ki bo v 
zvezi z nadaljn jim  izvajanjem  e- 
konomskih načel gospodarske re 
forme, druge faze ustavnih  do
polnil, sam oupravnih sporazu
mov, družbenih dogovorov, u sta 
navljan j TOZD v podjetju  in 
drugih vprašanj za sindikalno of- 
ganizacijo, ki predstav lja  vse za
poslene, izredno pomembno.

Za novega predsednika je  bil 
izvoljen CIGLER JANEZ, rojen 
20. 4. 1943, po poklicu steklar, 
trenutno  na delovnem m estu I. 
pom očnika RDBO v neposredni 
proizvodnji.

V sekakor bo dolžnost ostalih 
članov predsedstva, strokovnih 
služb podjetja in  ostalih, da mu 
pomagamo pri uveljavitv i stališč 
sindikatov in' izvajanju  odločitev 
kongresa, istočasno pa m u k izvo
litvi iskreno čestitamo.

občutek hum anosti, tovarištva in  
odkritosti v sedanjem  času še 
kako potreben.

Ne zam erim  tistim  ženskam  — 
delavkam , ki se akciji niso odz
vale bodisi iz nevednosti ali bo
jazni, ker jim  pomen in  vrednost 
take pomoči nista b ila  v pravi lu-

Hčerka KLARE RUS s šopkom 
rož za svoje mamico

či prikazana. Ne razum em  pa 
poedinih uslužbenk, ki so akcijo 
preslišale.

Pregovor pravi, da nesreča n i
koli ne počiva. Ce bi darovale pri
spevek s to m islijo, posebno še, 
če smo m atere, bi vse neum estne 
in nepotrebne debate po oddelkih 
odpadle.

Naj bó kakorkoli, akcija je  u- 
spela in denar je prišel v prave 
roke.

Dne 20. 3. 1973 sem se odpravila 
na pot v Zgornje V erjane 24. Bil 
je lep sončen dan, toplo je  bilo 
zunaj in v mojem srcu.

Oglasila sem se pri načelnici 
oddelka za splošne zadeve in 
družbene službe na občini L enart 
(v Slovenskih Goricah) te r  se po
zanim ala za zdravje K lare Rus in 
življenje njenih otrok. Povedala 
mi je, da to ni njihov edini k ri
tični prim er, da jih  im ajo kakih

Prosvetno društvo Podkraj 
spodnji del in  SZDL sta p rip ra
vila praznovanje 8. m arca v pro
storih bivše osnovne šole.

Skoraj vse žene Podkraja so se 
zbrale, da bi skupaj praznovale 
svoj praznik. Po kratkem  govo
ru  so veselo prisluhnile otroškim 
glasovom, ki so se trudili, da bi 
skupaj z njim i vsaj za nekaj ča
sa pozabile vsakdanje skrbi in se 
skupaj z njim i veselile življe
nja.

V svojih recitacijah  so otroci 
orisali delo m atere in žene te r  
prikazali otroško ljubezen do n a j
svetejšega b itja  na svetu — m a
tere.

10 in med njim i enega še celo bolj 
kritičnega. Razm išljala sem in se 
odločila, da dobi polovico sredstev 
K lara Rus, drugo polovico pa naj
bolj potrebni izmed desetih p ri
merov. D enar sem oddala proti 
potrdilu  na občini. Šele v V erja- 
nah sem zvedela, da je K lara Rus 
istega dne odšla v bolnišnico v 
M aribor. Soseda, n jena najboljša 
prijateljica, je  prevzela nadzor 
nad otroki. P ri njej je bila K la
rina  hči, tr ije  fan tje  so bili v šo
li, dvojča pa sta prevzela v za
časno oskrbo zakonca iz M aribo
ra, dokler se K lara  ne vrne iz bol
nice.

Sosedi sem povedala, da so naše 
zaposlene žene zbrale nekaj de
narja, da je  denar na občini ter ji 
pustila potrdilo. O ddala sem jim  
vazo s posvetilom in šopkom rde
čih nageljnov. Ob prevzem u in 
pogledu nanj je bila solznih oči 
in  obljubila, da jo bo zagotovo v 
dveh dneh ponesla K lari v bolni
šnico. P revzela je za njo tudi ko
lekcijo naših izdelkov.

Drage tovarišice, iskrena vam  
hvala v im enu prizadetih otrok, 
ki ste jim  s svojim  prispevkom  v 
njihova bedna življenja dahnile 
trenu tek  sreče.

Mislim, da smo prav  ženske po
klicane spodbuditi v kolektivu 
občutek hum anosti in m edseboj
ne pomoči v stiski. Ali ne bi bilo 
lepo, če bi sindikat pokrenil ak 
cijo za ustanovitev solidarnostne
ga sklada v podjetju, v katerega 
bi vsak zaposlen prispeval 5 ali 
celo 10 din mesečno. Ob koncu le
ta  bi bila k a r lepa vsota, ki bi jo 
porabili le v hum ane namene.

P rav bi bilo, da bi se zgledovali 
po tistih  kolektivih, ki posvečajo 
več pozornosti zaposleni ženi. Po
vzamem nekaj misli glasila »Go
renje« iz Velenja.

Meseca septem bra 1972 so na 
seji sindikalne podružnice skleni
li, da vsako delavko, ki postane 
mati, obiščejo ob srečnem dogod
ku, ji izročijo pozdrave kolektiva, 
šopek rož in darilo za dojenčka. 
Nedvomno zasluži ta  odločitev vse 
priznanje.

Ne bi bilo odveč, če bi vodstvo 
sindikalne organizacije poleg sk r
bi za rekreacijo  tudi kdaj razm i
slilo o objektih, ki bi koristili tu 
di naši zaposleni ženi.

. Svoje misli sem napisala do
bronam erno, odkrito in  brez h i
navščine.

B. J.

Na vseh obrazih je počival ve
sel nasmeh, ki se je  sprem enil v 
prešeren smeh ob šaljivi enode
janki »Junaki«, ki so jo p rip ra
vili moški člani prosvetnega d ru
štva.

Šaljivi ton enodejanke je  raz
veselil vse, od najm lajše do n a j
starejše, posebno pa jih  je  razve
selila pozornost moških, ki so se 
v zelo kratkem  času dobro p ri
pravili.

Po končani igrici so ženske po
sedle okrog miže in veselo razpo
loženje je  vladalo pozno v  noč ob 
dobri kapljici in veseli glasbi h a r
monike.

152 članic 
56 članic 

106 članic 
20 članic 
10 članic

344 članic

Nov predsednik osnovne organizacije 
sindikata Steklarne Hrastnik

Praznovanje 8. marca 
v Podkraju



Letna konferenca TK ZM Steklarne Hrastnik
V soboto, dne 10. 3. 1973 smo 

im eli m ladinci S teklarne po dol
gem prem oru redno letno volilno- 
program sko konferenco. Zbralo se 
nas je  okrog 50 mladih. Konfe
renci pa so prisostvovali tudi di
rek to r S teklarne dipl. inž. Maks 
M rcina, novi predsednik sindikata 
Janez Cigler in  predsednik OK 
ZMS H rastn ik  Ivo Trbovc.

2 a l ni bilo prisotnega nobene
ga predstavnika sekretaria ta  ZK 
S tek larne H rastnik, ki so bili

polju, moramo priznati, da je  bi
lo mnogo bolj skromno. Povemo 
naj le, da smo organizirali nekaj 
političnih sem inarjev  za predsed
stvo našega aktiva. Skupno z ZK 
smo skušali ak tiv ira ti m lade ko
m uniste v m ladinski organizaci
ji, k ar nam  je le deloma uspelo. 
V članstvo ZK smo v tem  letu 
vključili le tr i svoje člane. V 
vsem  obdobju smo sicer sodelo
vali z ostalim i družbenopolitični
mi organizacijam i, kakor tudi z

Mladinske konference sta se med drugimi udeležila tudi direktor stek
larne, cjjipl. ing. Mrcina Maks in predsednik OK ZMS Hrastnik Ivo Trbovc
vabljen i na konferenco, kot tudi 
ne ostalih m ladih kom unistov, ki 
smo jih  povabili.

K ot prvi je  na konferenci podal 
poročilo o delovanju ZM v p re
teklem  obdobju predsednik ZM 
RAZPOTNIK MIRKO. V svojem 
poročilu je  poudaril, da so bile 
skoraj vse akcije m ladih usm er
jene bolj na zabavno-kulturno 
področje, m anj pa na politično. 
Navezali smo p rija teljske odnose 
z nekaterim i m ladinskim i aktivi 
širom  Slovenije. To so S aturnus iz 
L jubljane, Isk ra  iz K ranja, Peko 
iz Tržiča, A lpino iz Zirov. Skupaj 
z njim i smo sodelovali na veliki 
javn i m ladinski oddaji »Saturn 
’72« v L jubljani. Da bi rešili kot 
organizacija pojav t. i. d iv jih  dis
co klubov, ki so se odvijali po ba
rakah , smo n a  željo nekaj m la
dih organizirali disco klub v pro
storih  našega kluba v gradu en
k ra t tedensko. 2 a l smo m orali tu 
di tega prepovedati zaradi neka
terih , ki so bili skrajno neresni.

Na športnem  področju smo so
delovali skupno z našim  odborom 
za športno rekreacijo  pri sindika
tu  in pa z ženskim  rokom etnim  
klubom  »Steklar«. Tu so bile 
glavne prired itve t. i. športni pe
teroboj železarjev, gum arjev in 
stek larjev , ki je  bil lani v Lito
s tro ju ; skupno z drugimi, organi
zacijam i pa smo pomagali v ro
kom etu organizirati republiški fi
nale za pokal m aršala Tita, ki je 
b il v H rastniku.

Razen tega smo sodelovali še 
p ri m anjših  akcijah  v okviru sin
dikaln ih  športn ih  prvenstev S tek
la rn e  in  pa v  vseh akcijah  OK 
ZMS H rastnik. A ktivni smo bili 
še p ri organizaciji p rired itev  ob 
državnih  in republiških  praznikih  
kot so Dan m ladosti, Dan žena, 
Dan republike, P razn ik  dela 1. 
m aj, Dan stek larjev  in še neka te
rih  drugih.

K ar se tiče delovanja naše or
ganizacije na družbenopolitičnem

vodstvom podjetja, vendar vse 
prem alo. Mislimo pa, da je  bila 
tu  k rivda p rav  pri vseh.

V obrazložitev, zakaj nismo kot 
organizacija zadovoljivo opravili 
svojega dela, pa naj povemo: 
Brez p re tiravan ja  lahko trdim o, 
da je  to problem  kadrov. Naj sa
mo omenimo, v kakšni situaciji se 
je  znašla naša organizacija pred  
približno letom  dni in  pol. Iz ta 
kratnega m ladinskega vodstva, ki 
je  v  svoji dobi dvignilo našo or
ganizacijo na ugledno raven, so 
skoraj istočasno izstopili vsi to
variši iz vodstva in  to iz različnih 
vzrokov. N ekateri so odšli iz pod
je tja , drugi so prevzeli nove funk
cije v organizacijah, tre tji pa so 
odšli samovoljno.

Če je  vodstvo pred  nam i še tako 
dobro delalo, je  bilo to vse za
man, ker v svoji organizaciji niso 
vzgajali m lajših  kadrov, ki bi jih  
kasneje lahko zam enjali v vod
stvu  MO.

Menimo, da pada k rivda za to 
tud i na druge družbeno-politične 
organizacije, predvsem  pa na ZK. 
Ta bi vendar m orala biti vzor 
m ladim  v svojem  idejno politič
nem  delovanju, toda te  naloge ni 
opravila. Ravno tako pa tudi vod
stvo podjetja preveč brezskrbno 
gleda na s tru k tu ro  in vsestranski 
problem  izobraženosti m ladih v 
Steklarni.

Po končanem  poročilu predsed
n ika smo imeli še nekaj p rip rav 
ljenih  diskusij.

O uveljav ljan ju  m ladih je  sp re
govoril MEJAČ J0 2 E . M enil je, 
da gre pri nas za vse prepočasno 
afirm iran je m ladih v proizvodnji, 
organih sam ouprav ljan ja in d ruž
benopolitičnih organizacijah. Im a
mo mladince, ki so na svojem de
lovnem  m estu uspešni, tak o  da so 
sodelavci in njihovi m ojstri zado
voljn i z njim i. N jihovi predpo
stavljeni, ki pa -so člani kakršne
gakoli organa sam oupravljanja, 
sind ikata ali ZK, pa se zelo malo

trudijo, da bi tega m ladega člo
veka vpeljali v delovanje na druž
benem  področju, posebno, če še 
kaže interes za to. Iz tega je  ja s
no, da se starejši člani kolektiva, 
posebno še vodstveni kadri, p re 
malo zanim ajo za delo m ladih v 
podjetju.

PRAH IVAN se je  v svoji raz
pravi dotaknil izobraževanja m la
dih konkretno v notranjem  obra
tu. D ejal je, da so dosedanje ten 
dence bile, da se m lad človek za
posli, prim e za pipo in čim h itre 
je vključi v proizvodnjo. Tako se 
nauči delati, vendar njegovo delo 
ni družbeno-kvalifikacijsko priz
nano. K er smo mladi, še lahko 
prenašam o napore šolanja, zato 
m oram o doseči, da se v podjetju  
prične z načrtn im  izobraževanjem  
članov kolektiva. Končati m ora
mo samo z obljubam i na področ
ju  izobraževanja in tudi z odnosi 
pri razporejan ju  na delovna m e
sta. V našem  obratu  nam reč ni 
osebne kartoteke, iz katere bi bila 
lahko razvidna strokovna uspo
sobljenost posameznika, tem več 
je vse prepuščeno le sub jek tivne
mu odločanju.

Če pa že tako težimo k  izobra
ževanju, ki je  vsekakor nujno, je 
potrebno, da vzporedno z izobra
ževanjem  m ladih - delavcev sp re
govorimo tudi o izobraževanju n a 
ših predpostavljenih. Cesto se 
sprašujem o, kako bo stekla sam o
uprava, kako bodo izvedeni 
am andm aji, če nekateri n im ajo 
razčiščenih pojm ov o organizira
nosti sam ouprave in  odnosa do 
sam oupravnega odločanja. Danes 
se na gotovih vodstvenih delovnih 
m estih odloča z avtoriteto  polo
žaja, ne pa kot predpostavljeni z 
av toriteto  poštenih delovnih odno
sov na relaciji vodenja. Delavski 
razred pa m orajo seveda voditi 
razsodni in  trezni ljud je  — vodil
ni kadri, ki so nosilci organizira
nosti in osvajan ja sam oupravnih 
odločitev.

ROJKO J 0 2 E  pa je  v svoji d i
skusiji želel spregovoriti o p ri
hodnosti m ladih v podjetju. Po 
njegovem  sk lepanju  se zdi p ri

Za novega predsednika ZM v 
Steklarni je bil izvoljen steklar 
Jože ROJKO, k izvolitvi mu is

kreno čestitamo

hodnost m ladih v podjetju  zelo 
vprašljiva. K ljub dolgoletni tra 
diciji stek larstva je  pri m ladih 
čedalje m anjše zanim anje za to
vrsten  poklic, ker vsi z nezaupa
njem  gledajo nanj. Če se že kdo 
odloči za zaposlitev v Steklarni, 
je sigurno izučen za kakšen drug 
poklic. Vzroki za to so verjetno 
njihovi očetje, če so seveda stek
larji. Če vidijo, kako u tru jen i in 
izčrpani se vračajo z napornega 
dela, koliko bolezni si nakopljejo 
— invalidi, te r mnogi ne dočakajo 
redne upokojitve, se prav  gotovo 
odrečejo tem u poklicu. Poleg te
ga pa še za svoje trdo delo mno
gi ne dobimo ustrezne plače, po
sebno če pogledamo krogličarje, 
ki im ajo samo 50—55 %. Poleg tè
ga pa tudi ne opažamo nobenega 
napredovanja m ladih steklarjev. 
Zato mnogi od nas odhajajo d ru 
gam. K m alu ne bomo imeli več 
m ladega kadra, potrebnega za 
proizvodnjo. Vse prem alo se za
vedamo, da je  stek lar osnovna si
la za norm alno obratovanje pod
jetja.

Torej to je  ozirom a še bo prob
lem nas vseh. Pom isliti bo treba, 
kako bi naš mladi kader pridobili 
in mu vlili zaupanje v steklarski 
poklic. V endar mi mladi v svoji 
organizaciji ta  problem  ne bomo 
mogli reševati in ga rešiti brez 
pomoči našega vodstva in ostalih, 
ki lahko pri tem  največ pomagajo.

GRČAR VOJKA je  najprej o- 
m enila splošno problem atiko, n a 
to pa problem  okrog srednjih  
kadrov. P red leti je bilo tega kad
ra  dovolj. Večina n jih  je bila ak
tivna v MO. Danes pa zasledimo 
ravno nasprotno. 2e ob vstopu v 
podjetje tem  m ladim  s srednjo iz
obrazbo, razen redkih  izjem, ne 
posvečamo zadovoljive pozornosti. 
N astavim o jih  pač v oddelku, k je r 
potrebujejo novega človeka, in  si
cer kot p rip ravn ika s p rip ravn i
ško plačo. Pustim o ga leto dni, da 
m u poteče ta  doba in nato ga n a 
stavim o na delovno mesto, ki je 
trenutno  prosto, ne glede na to, 
kakšna kvalite ta  dela se tam  zah
teva. Ne omogočamo mu, da bi se 
v p rip ravnišk i dobi seznanil z de
lom  v več oddelkih in  tako bolje 
spoznal naš proizvodni proces in



bi si tako razširil svoje teoretično 
znanje, pridobljeno v šoli, in ga 
povezal z delom v praksi. Tudi 
način nagrajevanja ne kaže zado
voljstva v očeh mladih.

Zato ni čudno, da ti odhajajo 
drugam, verjetno na boljše. Tako 
je čutiti v zadnjem  času pom anj
kanje teh ljudi. Tisti pa, ki še o- 
stanejo, so povsem im uni za vsa 
družbeno-politična dogajanja c- 
krog sebe. To smo spoznali tudi 
v MO, ko smo mnoge vabili na 
svoje sestanke, a  se vabilom  niso 
odzvali. N ekateri teh so bili celo 
vsa leta šolanja naši štipendisti. 
Vsaj ti bi se m orali na nek način 
oddolžiti kolektivu za njegovo 
pomoč pri šolanju. Toda te  od
govornosti ne čutijo. Svoj prosti 
čas izrabijo izključno za svoje o- 
sebne nam ene, ostali pa se tru d i
mo pospešiti aktivnost delovanja 
MO v kolektivu.

Organizacije v tovarni, kot sin
dikat, ZK, pa tudi vodilni ljud je 
bi m orali te m lade, za katere  ve
mo, da se ne udejstvujejo  nikjer, 
poklicati na odgovornost. Tam pa 
naj opravičujejo in  zagovarjajo 
svojo neaktivnost, za katere po 
našem  ni opravičila.

Zato bo potrebno čim prej p ri
stopiti k takšnem u načinu ali vsaj 
podobnemu, da bomo pridobili 
m lade ljudi. Drugače pa še dolgo 
ne bomo imeli uspehov v delova
n ju  ZM, kot tudi ne v drugih 
družbeno-političnih organizacijah. 
Ravno mladi, ki delujejo v ZM, 
naj bi bili bodoči kader za sin
dikalno organizacijo in pa ZK.

Najbolj pereč problem  je za 
vsakega mladega, posebno poro
čenega, kako priti do prim er
nega stanovanja. Več o tem  je  v 
svoji razpravi povedal KUM- 
LANC ROMAN. Vemo, da je naše 
podjetje veliko, zato je tudi to
liko težje p riti do svojega količ
ka j prim ernega stanovanja.

'V  m nogih prim erih  pa se doga
ja, da dobivajo stanovanja tisti, 
ki že im ajo zase prim erno stano
vanje. M enjavajo se iz enega bo lj
šega v  drugo še boljše stanova
nje, ne vidijo pa tistih, ki žive v 
stanovanjih , ki so neznosna ža  
življenje. Resnica je, da v boljših 
stanovanjih  vedno žive delavci z 
večletnim i šolami. Mi delavci pa 
smo ravno tako člani kolektiva, 
zato je tudi naša želja, da svoj 
prosti čas po napornem  delu p re
živimo v boljših stanovanjih. Vsi 
bi se morali zavedati, da je pri 
nas čedalje več invalidov, ki bo- 
lujejo tudi zaradi slabih stano
vanj.

Zadnje čase se je  na sejah in 
konferencah mnogo razpravljalo  
o nedisciplini v podjetju. Tudi 
ŽIŽEK JANEZ se je  dotaknil te 
ga problem a. Vsekakor bi morali 
preprečiti odhajanje po nedoloče
nih prehodih iz tovarne in p rina
šanje alkoholnih pijač v tovarno. 
To bo v bodoče potrebno odpra
viti. Na mnogih sestankih se go
vori, da smo mi m ladi najslabši 
v podjetju. Vsi pa vemo, da nas 
stare jši izkoriščajo, ker smo ne
dorasli in zaletavi, pošiljajo nas 
po alkohol, oni pa odhajajo pred
časno domov, nam esto da bi bili 
oni tisti, ki bi nam  z nasveti po
magali in  nas na nepravilnosti o- 
pozarjali.

Ko smo končali s svojo diskusi
jo, ki je tek la  neprekinjeno, se je 
oglasil tov. direktor. Izrazil je že
ljo, da bi v svoji razpravi dodal 
oz. prispeval nekaj stvari k vsem 
problem om, ki smo se jih  lotili 
obravnavati mladi. Vsi ti proble
mi so danes prisotni v vseh druž

Invalidi so se zbralibeno-političnih organizacijah, kot 
tudi v sam oupravnih organih. D ej
stvo je, da se glas m ladih prem alo 
sliši v sam oupravnih organih. Za
to bi bilo verjetno potrebno izde
la ti analizo v teh organih, da bi 
ugotovili, k je  pač tiči zavora, da 
se m ladi v n jih  prem alo udejstvu
jejo. Iz razprav je razvidno, kot 
da so v našem podjetju  sile, ki 
preprečujejo  napredovanje ak tiv 
nosti ZM. Toda to stan je je po
trebno vsekakor izboljšati. Drugi 
moment, ki ga je treba upoštevati 
in  kot je predsednik v svojem 
uvodnem  poročilu navedel, je, da 
delovanje m ladih ni samo delo na 
zabavno-športnem  področju, pač 
pa tudi udejstvovanje na področ
ju  politike in samouprave. Zato 
se bo v prihodnje potrebno usm e
riti tud i na tovrstno področje de
javnosti.

Iz vaših diskusij je videti, da so 
pri nas ljud je — in  to predpostav
ljeni, k i še im ajo moč in da oni 
odločajo o napredovanju nekate
rih  mladih. Mislim, da je to pov
sem nepravilno in da tega pri nas 
ne bi smeli dopuščati.

Omenili ste tudi stanovanjsko 
problem atiko, ki je danes res pe
reč problem , posebno še za vsa
kega posameznika. P ri dodeljeva
n ju  stanovanj naj omenim le to, 
da se komisija, ki je  bila izvolje
na, drži le praviln ika o dodelje
van ju  stanovanj, ki so ga sprejeli 
sam oupravni organi. V samo
upravne organe pa so voljeni t i
sti, ki ste jih  vsi vi predlagali in 
volili. Zato je treba vedno pom i
sliti, koga bomo predlagali in  ga 
volili, da bomo lahko vedno za
upali vanj in  bili prepričani, da 
ravna pravilno.

Govorili ste tudi o izobraževa
n ju  in izrazili željo, da takšno iz
obraževanje želite. Torej dokler 
bom zasedal položaj d irektorja, 
vam  bom vsem nudil vse možno
sti zanj, tako s strokovne kot s 
finančne plati. Izobraževanje bo 
verjetno v prihodnjih  letih  n a j
večji problem , saj ugotavljam o, 
da je S tek larna tista, ki im a v ob
čini najn ižji struk tu rn i nivo kad
rov.

Še je  problem ov m anjšega in 
večjega značaja, a žal vseh se ne 
da n iti obravnavati na takšnih 
skupih, še m anj pa takoj reševa
ti.

Tudi predsednika sindikata in  
OK ZMS H rastn ik  sta pozdravila 
našo konferenco, ji zaželela m no
go uspehov pri nadaljn jem  delu, 
posebno pa novoizvoljenemu pred
sedstvu TK ZM Steklarne.

V predsedstvo so bili izvoljeni 
naslednji m ladinci:

Razpotnik Mirko, Rojko Jože, Me
jač Jože, G rčar Vojka, K um lanc 
Roman, Rancinger Bojana, Špa
capan M arjan, Ž ibert Avgust, Ži
žek Janez, Deželak Stane, Tosič 
Dane, Tosič Nikola, P rah  Ivan, 
K ladnik  Štefka, Jelčič L iljana, 
Volfand Viktor, Zaletel Vili.

Na konferenci pa še nismo mog
li izvoliti predsednika in ostalih 
funkcionarjev. Zato smo to nalo
go prepustili novoizvoljenemu 
predsedstvu, naj to opravi na svo
ji prvi seji.

Dne 16. 3. 1973 se je sestalo no
voizvoljeno predsedstvo in izvoli
lo za predsednika Rojko Jožeta, 
za političnega sekre tarja  Razpot
n ik  M irka, za b lagajnika G rčar 
Vojko, z nalogo, da opravlja zra
ven še vsa adm inistra tivna dela.

Vojka G rčar

Malo pred  svetovnim  dnevom 
invalidov so se zbrali tudi .inva
lidi S teklarne H rastn ik , da ugo
tovijo in povprašajo po pravicah 
in  dolžnostih, ki sta  jim  jih  p ri
nesla republiški zakon in  s ta tu t 
skupnosti.

V uvodni besedi jim  je bil ob
razložen nov status invalidov, n ji
hove pravice v zvezi z delom, zla
sti pa nov način obračuna nado
mestil.

V razpravi je  bilo izneseno 
m nenje, da m nogokrat kot inva
lidi ne uživajo varstva  svojih 
pravic glede izvrševanja svojih 
del in prerazporeditev te r  da 
včasih tudi izračuni nadom estil 
niso popolnoma usklajeni. Novi 
predpisi pa v praksi še niso za
živeli, vendar so se že postavila 
m arsikatera vprašanja, kako bo 
v določenih prim erih  pri izraču
navanju  nadom estil, prekvalifi
kacije invalidov in upoštevanja 
njihovega osebnega dohodka ter 
nadom estila v prim eru  upokojit
ve. Res je, da je  še nekaj nejas
nosti, vendar so bili invalidi z 
večino odgovorov zadovoljni. Že
leli so, da se vodje OZD sezna
nijo s stanjem  njihove obolelosti, 
da bi jih  v prim eru potrebe ne 
razporedili na taka dela, ki bi 
vplivala na poslabšanje njihove
ga zdravstvenega stanja. S tem v 
zvezi je  bil spreje t tudi sklep, da 
se vodje enot obvesti tudi o tem,

Komisija, ki jo je  im enoval de
lavski svet, je na podlagi zaključ
ka in priporočila konference o- 
snovne organizacije sindikata 
S teklarne H rastn ik  takoj pristo
pila k delu in že izoblikovala kon
kretne zaključke organiziranosti 
sam oupravnega mehanizm a, eko
nomske obravnave in drugih 
vprašanj v zvezi z ustanovitvijo 
takih  organizacij v S teklarni 
H rastnik.

K om isija je izhaja la iz stališča, 
da so v preteklosti tako S teklarna 
H rastn ik  kot druge organizacije 
po svoji prosti presoji dajale sta
tus svojim  enotam, da so bili ti 
statusi različni, saj so nekatere 
enote lahko nastopale navzven, 
druge pa so bile zaprtega znača
ja. Taka razdvojenost je  pač pri
vedla do neenakopravnega stanja 
posameznih organizacij v podjet
ju  in  da so ravno tak i heterogeni 
deli omogočali uzurpacijo samo
upravnih  pravic določenim samo
upravnim  organom. Tudi samo
uprava se ni razvila, ker je ob
sta ja la  dokončna pravica odloča
n ja centralnim  organom. Samo
uprava ni bila zanim iva, ker ni 
im ela svojega ekonom skega učin
ka. K om isija je  pri reorganizaci
ji in pri p rip rav lja lnem  predlogu 
izhajala iz tem eljn ih  izhodišč u- 
stavnih am andm ajev, iz tem elj
nega izhodišča enakosti posamez
nih oblik in delov podjetja. Tako 
je  oblika združenega dela vsaka 
tra jn a  organizacija večjega šte
vila delovnih ljudi, določenega 
načina stopnje organiziranosti in 
določenega pravnega položaja. 
Mnogo je  razprav o vprašan ju

za čem posamezni invalid boluje, 
in  sicer z zapisom iz zapisnika 
zdravstvene komisije.

V zvezi z razporejanjem  na 
druga delovna mesta, če se inva
lid razporedi za stalno, se na ra 
čun podjetja izvršijo vsi pregledi 
in  šele ko zdravniška kom isija u- 
gotovi, da je  invalid sposoben za 
tako delo, se ga na tako delovno 
m esto lahko razporedi. Izjeme so 
dnevne in  nekaju rne razporedit
ve.

V zvezi z izračunom  nadome
stila so bile tudi individualno iz
vršene prim erjave, tako da je 
vsak, ki je  bil prisoten, lahko pri
m erjavi ugovarjal. Do naslednje 
seje pa se bodo izvršili še p rak
tični izračuni in šele na podlagi 
odločitve na novem sestanku se 
bodo ustrezni podatki poslali 
skupnosti za izračun nadom esti
la. Kako pa se odm erjajo nado
mestila, smo že poročali.

Im enovana je bila nova kom isi
ja. Člani invalidi, ki želijo ustrez
no pomoč, se lahko pismeno obr
nejo na komisijo, s tem da vloži
jo vlogo pri osnovni organizaciji 
sindikata S teklarne H rastnik. Po
moč lahko dobijo tudi pri društvu 
invalidov v Trbovljah ali pa vsa
ko sredo popoldne pri Občinskem 
sindikalnem  svetu H rastnik.

Čeprav malo pozno, čestitam o 
vsem invalidom  k njihovem  sve
tovnem dnevu, 25. m arcu!

pravne in nepravne osebe. V k la
sičnem pogledu pravne osebe v 
danih socialističnih, ekonomskih, 
sam oupravnih odnosih ne m ore
mo statusa enačiti glede na prav
ne predpise iz kapitalistične ure
ditve. Pojem  pravne osebe se v 
socialističnem gospodarstvu bi
stveno razlikuje, zato končno ni 
pomembno ali se enoti da ta  sta
tus pravne osebe ali ne, ker vse 
odnose u re ja  enota z dogovorje
nimi sporazumi in  akti.

V predlogu je  obdelana samo
uprava v tem  smislu, da obstaja 
skupščina, izvoljena po delegat
skem sistemu, po načelu paritete, 
brez možnosti preglasovanja pri 
odločitvah, am pak je potrebno do
seči sporazum. Določen je delo
krog dela skupščine, ki se nanaša 
v glavnem  na zadeve, ki so izred
no pom em bne za vse TOZD. Vse
kakor im a skupščina tudi svoje 
odbore kot kolektivno izvršilne 
organe, ki jih  im enuje skupščina, 
z izjemo za odbor za poslovno po
litiko je predvidena možnost, da 
člane volijo sveti TOZD.

V večji m eri je  poudarjena od
govornost članov kolektivno izvr
šilnih organov tako na nivoju 
podjetja kot na nivoju TOZD.

Posebne naloge im ajo tudi 
predsednik, podpredsednik in ta j
nik skupščine. U stanovljene so 
tudi občasne in  stalne komisije, 
ki n im ajo  pravice odločanja in 
sklepanja, am pak v večini prim e
rov obveznost p rip rav ljan ja  g ra
diva, ki ga nato posredujejo p ri
stojnim  organom. Razm išlja se 
tudi o organizaciji arb itraže v 

(Dalje na 8. strani)

TOZD — predlogi 
delno pripravljeni



TOZD - PREDLOGI 
DELNO PRIPRAVLJENI OBVESTILO ČLANOM 

ZVEZE KOMUNISTOV
Evidenca in s ta tistika  članov ZK je tem eljn i v ir podat

kov za načrtovanje razvoja organizacije, za ocenjevanje polo
ža ja organizacije v družbi te r  načrtovanje m nogih metod in 
sredstev političnega dela. Sodobne potrebe organizacije ZK 
presegajo možnosti, ki jih  je  nudila  obstoječa evidenca in sta 
tistika, zato je  C entralni kom ite ZKS sprejel sklep, da preide
mo na m ehanografsko obdelavo podatkov. Osnova za ta  p re 
hod je bil izvršeni popis članov ZKS kot ena najboljših  m e
tod. Da bi bodoča evidenca in  statistika bila ažurna in točna, 
smo poleg evidentičarjev, ki to evidenco in statistiko vodijo, 
člani ZK dolžni prispevati svoj delež.

Člani ZK smo dolžni evidentičarjem  ozirom a svojem u 
sek re tarju  jav lja ti sprem em be bivališča, zakonskega stanu, 
poklica, šolske izobrazbe in  kvalifikacije. V slučaju preneha
n ja  delovnega razm erja v naši delovni organizaciji te r  odho
da v drugo delovno organizacijo v občini m oram o člani ZK 
to sporočiti evidentičarju , da izpolni predpisani obrazec za 
to spremembo. V kolikor se po p renehanju  delovnega razm er
ja  v našem  kolektivu im am o nam en zaposliti v drugi občini 
ali republiki, se m oram o jav iti evidentičarju  in na Občinskem 
kom iteju ZKS H rastn ik  zaradi dviga svojih dokumentov. 
V kolikor tega postopka ne upoštevamo, se brez dokum en
tov ne moremo vključiti v drugo organizacijo ZK v občini, 
kakor tudi izven nje. Obvestilo upoštevajte kot partijsko  n a
logo, ker le na ta  način omogočamo sodobno vodenje eviden
ce in statistike.

SEKRETARIAT ZK 
STEKLARNE HRASTNIK

H R A S T N IČ A N I P R O T I P O V E Č A N I  
P A R T IC IP A C IJ I

(N adaljevanje s 7. strani)
zvezi z reševanjem  sporov eko
nom skega značaja med TOZD. O- 
m enjeno pa je  tudi sodišče za 
vp rašan ja  sam oupravnih, kompe- 
tenčnih  sporov, ki bi le  obravna
valo kom petenčnost sam ouprav
n ih  pravic, sam oupravnih in  iz
v ršiln ih  organov. Večina kom pe
tenc sedanjega delavskega sveta 
se prenaša na svete TOZD. Prav 
tako še ostaja v svetih TOZD gla
sovanje kot merilo za sprejem a
n je  sklepov. Sveti im ajo svoje 
kolektivno izvršilne organe, ki i- 
m ajo enako funkcijo kot pri 
skupščini, s tem, da je  v celoti 
prenešena pristojnost iz delovnih 
razm erij, varstva pri delu, izre
kan ja  ukrepov, stanovanjske iz
gradnje na decentralizirane orga
ne in so si organi pri skupščini 
obdržali samo pravico dajan ja  
določenih okvirjev, da ne bi bilo 
prevelikih razlik  pri uveljav lja
n ju  in odločanju 0 določenih p ra 
vicah.

Neposredno uprav ljan je  še o- 
s ta ja  s tem, da dobiva drugačno 
vsebino, in sicer tako, da odločajo 
delovni ljud je o določenih vp ra
šanjih  neposredno in  da poverja- 
jo določene funkcije izvoljenim  
organom. Sam oupravljanje je 
nam reč neodtujljiva pravica de
lovnih ljudi. Poleg teh klasičnih 
pravic neposrednega u p rav ljan ja  
pa je že delno tudi v osnutku o- 
predeljena pravica delavca do 
pobude. V današnjem  sta tu tu  i- 
mamo pravico do iniciative, ven
dar je bila le prem alo upošteva
na in uporabljena. Sprem enjene 
so tudi pristojnosti, ki se dajejo 
v obravnavo in odločanje v ne
posrednih oblikah uprav ljan ja .

Izrazitejšo in  pom em bnejšo 
Vlogo so dobili individualno izvr
šilni organi, zlasti vodje TOZD, 
le-te  volijo sveti TOZD in sovpa
dajo po predlogu pod reelekcijo. 
Ravno tako spadajo pod reelekci
jo vodje sektorjev in sam ostojnih 
služb. Navedeni so tudi pogoji, ki 
jih  m orajo ti individualno izvr
šilni organi izpolnjevati ob za
sedbi. Sprem enjena je funkcija 
d irek torja  podjetja, vendar po 
svoji vsebini ostaja zastopnik 
navzven z določenim delokrogom 
dela kot koordinator strokovnih 
služb in drugih organov. P oudar
jena je  tudi večja odgovornost in 
dividualno izvršilnih organov.

V predlogu so še navedene ob

vezne oblike obveščanja, obvez
nosti sam oupravnih organov do 
družbenopolitičnih organizacij. V 
sporazum u bo tudi določeno, k a 
tere sam oupravne ak te  m orajo i- 
m eti TOZD in kaj naj ti akti vse
bujejo.

Mnogo je načetih  vprašanj gle
de m edsebojnih razm erij, razm e
rij ekonom skih odnosov v zvezi z 
m edsebojnim i dobavam i in  izvr
ševanjem  storitev. Določeno je  
tudi, kako se ugotavlja dohodek 
v TOZD in v podjetju  kot celoti, 
kako je  z am ortizacijo, investic ij
skim vzdrževanjem , zakonskim i 
pogodbenimi obveznostmi, osnov
nim i sredstvi, sredstvi za osebne 
dohodke, skladi, akum ulacijo  itd.

V večini prim erov se vse p re 
naša na TOZD in v nekaterih  p ri
m erih ostaja le del akum ulacije, 
skupnega sk lada solidarnosti in 
nekaterih  drugih sredstev, ki so 
nujno po trebna za izvajan je enot
ne politike vseh TOZD. P ri ugo
tav ljan ju  realizacije in  dohodka 
po TOZD so eno tna m erila, razen 
za TOZD delavnice in energetiko 
in skupne službe, kt sta  p ravza
prav  servisni službi TOZD nepo
sredne proizvodnje. P redviden je  
tudi način pokrivan ja  izgub, iz
delava sanacijskega program a, za
časne uprave, poziv na prosto
voljni izstop iz podjetja, ukinitev  
in  drugih ukrep ih  v prim eru ne
doseganja osnovne akum ulacije, 
in enostavne reprodukcije.

P redvideni so predlogi, kako v 
prim eru  neplanskih  izgub, kako 
obravnavati kategorijo  m inulega 
dela, kako delavec uveljav lja  svo
je  pravice, kako naj bi se enotno 
u re ja le  pravice iz delovnega raz
m erja, dopusti in  druge odsotno
sti, kršitve itd.

P ostavlja se tudi vp rašan je  m a
teria ln ih  sankcij, kom u v korist 
ta  sredstva, kako obravnavati 
spore v objektivnih  pogojih, upo
števajoč uzance, solidarnost in 
nezmožnost izpolnitve.

To je  nekaj bistvenih  spre
m em b od dosedanjega sistem a in 
nekaj tem eljn ih  izhodišč za u sta
novitev TOZD v S tek larn i H rast
nik. K om isija pa ni odstopila od 
svojega prvotnega predloga, ko
liko TOZD naj bi bilo v S teklarni 
H rastnik, ker ni bilo k ljub  obja
ve v in fo rm ato rju  drugih predlo
gov, tako da je  celotna stru k tu ra  
organizacije dela, sam ouprave in 
ekonom skih odnosov zgrajena na 
prvotnem  predlogu komisije.

Člani sveta zavarovancev obči
ne H rastn ik  so se upoštevajoč n a
čelo solidarnosti zdravstvenega 
zavarovanja soglasno izrekli, da 
so proti povečani participaciji in  
da bi bilo pravzaprav  potrebno 
še dosedanjo participacijo  odpra
viti, ker ta  najbolj prizadene bo- 
lanega človeka.

K er skupnost zaradi om ejeva
n ja  splošne in  skupne porabe v 
letu 1973 ne m ore zagotoviti več
jega koriščenja zdravstvenega 
varstva, kakor tud i ne sodobnej
ših načinov zdravljenja, se je iz 
vršiln i odbor te skupnosti odlo
čil za predlog o m orebitni spre
membi in  uvedbi novih oblik p a r
ticipacije in  jih  dal v obravnavo 
svetom  zavarovancev. Tako bi 
sledilo :

1. Povečanje dosedanje partic i
pacije:

— za zdravila od 4 din na 6 din,
— za prvi obisk zdravnika na 

domu od 10 na 15 din,
— za prvi obisk pri zdravniku 

— specialistu razen v dispanzer
jih  od 5 na 10 din,

— za intervencijo  ob prek in itv i 
nosečnosti, če ta  ni medicinsko 
indicirana, od 150 na 225 din,

— za zobozdravstvene storitve 
ostanejo enaki odstotki kot v letu  
1972,

— za ortopedske pripom očke se 
revalorizirajo  zneski v skladu s 
povečanjem  cen, odstotki ostane
jo neizprem enjeni,

— za prevoze z reševalnim i in 
drugim i vozili od 10 n a  15 din,

— za in tervencije  ob zd rav lje
n ju  zastrup itve z alkoholom za 
največ 5 dni, ostane odstotek_ne- 
izprem enjen.

2. U vedba novih oblik  partic i
pacije:

— za ponovni pregled pri

zdravniku-specialistu, razen v 
dispanzerjih  5 din,

— za bolnišnično zdrav ljen je 5 
d in  na dan (dana pripom ba za u- 
poštevanje družinskih članov),

— za nadaljevano oziroma na
domestno bolnišnično zdrav lje
n je 5 din dnevno.

U vedba participacije ve lja  tudi 
za vse obvezne oblike zdravstve
nega varstva. Svet zavarovancev 
občine H rastn ik  odklanja spre
m em be in  uvedbo participacije, 
dokončno odločitev pa bo spreje
la  skupnost zdravstvenega zava
rovanja.

S. v.

B ritanska naprava za varjen je  
folije pri paletnem  pak iran ju  v 

skladišču gotovih izdelkov
Izdelava obe?,kov za k rista lne  lestence. P roizvodnja še ni povsem za

dovoljiva, vsi se pa trudijo , da bi bila kar najbo ljša



ODLOČNEJŠE ZAHTEVE ČLANOV SVETA ZAVAROVANCEV HRASTNIK
Člani sveta zavarovancev občine Hrastnik razumejo težave v zvezi 
z zakonom o omejitvi dohodka in potrebo po samoupravnem sporazu
mu, vendar se odločno zavzemajo, da bi morale skupnosti od republike 
navzdol in tudi sama zdravstvena organizacija najti oblike in metode 
za izboljšanje organizacije zdravstvene službe v občini Hrastnik.

Na sestanku sveta zavarovan
cev občine H rastnik, ki so se ga 
udeležili direktor Skupnosti 
zdravstvenega zavarovanja, zdrav
stveni delavci občine H rastnik, 
predstavniki zdravstvenega zavo
da, predsedniki delavskih svetov 
iz nekaterih  predstavniških pod
jetij, so mnogo razpravljali o 
zdravstveni problem atiki Zasav
ja, o zb iran ju  sredstev in o tem, 
da je zdravstvena služba na po
deželju izločena od centrov v 
L jubljani, zlasti glede kadrov in 
da zdravstvene organizacije zara
di večidel objektivnih pogojev ne 
m orejo nuditi take zdravstvene 
usluge in da naš zavarovanec n i
m a takih možnosti kot zavarova
nec večjih centrov.

Zakon o om ejitvi dohodka om e
ju je  dohodke in teresnih  skupno
sti od prispevka dohodka organi
zacij združenega dela iz naslova 
osebnih dohodkov delavcev do v i
šine dohodkov doseženih v  letu 
1972. Iz tega izhaja, da bi tudi 
Skupnost zdravstvenega zavaro
v an ja  lahko v letu  1973 zaradi 
predm etnega zakona dobila v 
globalu samo toliko sredstev, kot 
jih  je  dobila v letu  1972, ko je  b i
la  prispevna stopnja predpisana. 
Zakon pa omogoča, da se v masi 
ta  sredstva povečajo za 12,5 %, za 
k ar pa m orajo biti sklenjeni sa
m oupravni sporazum i med skup
nostjo in  delovnimi organizacija
mi. To pomeni, da bi se v p ri
m eru podpisa sporazum a na pod
lagi tega dogovora sredstva zbra
na iz le ta  1972 povečala za 12,5 
odstotka, s tem  pa ni rečeno, da 
se bo povečala prispevna stopnja, 
am pak bodo ta  sredstva v glav
nem zbrana zaradi tega oziroma 
iz naslova, ker se bo povečala m a
sa sredstev za osebne dohodke v 
posam eznih delovnih organizaci
jah  na račun  novo zaposlenih in 
na račun nom inalnega povišanja 
sredstev za osebne dohodke.

Iz tega se poraja  vprašanje, 
kakšna bo prispevna stopnja za 
leto 1973? V le tu  1972 je  bila p ri
spevna stopnja v višini 7,95 % za 
zdravstveno zavarovanje in  0,55 
odstotka za investicije v zdrav
stvu. V letu  1973 bo uveljavljen  
nov sistem davkov in  prispevkov 
in  bo bruto osebni dohodek zara
di prenosa nekaterih  prispevkov 
iz b ru to  osebnega dohodka n a  do
hodek TOZD nekoliko nižji; ko
likšna ozirom a kakšna bo osnova 
za prispevek še ni znano, zato 
stopnje ni mogoče izračunati.

Ob predpostavki, da ostanejo 
bruto  osebni dohodki in  druge 
prispevne stopnje v letu  1973 ne
sprem enjene, bi ostala stopnja 
prispevkov za zdravstveno zava
rovanje delavcev enaka ali bi b i
la  celo m anjša. Povečala bi se le 
za 0,17 % od bruto osebnih do
hodkov zaradi sprejetih  obvez iz 
referendum a za izenačitev p ra 
vic iz zdravstvenega varstva km e
tov z delavci.

Zato v sam oupravnem  sporazu
m u ni bilo mogoče predvideti 
stopnje prispevka za zdravstveno 
zavarovanje delavcev za leto 1973. 
S sprem em bo višine bruto  oseb
nega dohodka bo višina stopnje 
prispevka za zdravstveno zavaro

vanje delavcev pogojena s p ri
spevki, ki bodo nastali znotraj 
b ruto  sistem a prispevkov iz oseb
nega dohodka, k a r pa ne bo vpli
valo na večjo obremenitev, ker 
je  povečanje potrebnih sredstev 
za zdravstveno zavarovanje 
m anjše, kot je  predvideno pove
čanje m ase sredstev za neto oseb
ne dohodke v letu 1973.

K akšne zagotovitve lahko da
mo, da ne bo stopnja večja kot 
lani?

Člani skupščine skupnosti, ki 
bodo najpozneje do 31. m arca 
1973 skladno s sam oupravnim  
sporazum om  določili prispevno 
stopnjo za zdravstveno zavarova
nje, so zaposleni v organizacijah 
združenega dela, ki so podpisnice 
sam oupravnega sporazum a. Če 
predlagana stopnja prispevka ne 
bo odraz obveznosti in pravic iz 
sam oupravnega sporazuma, ne bo
do zanjo glasovali.

Izvajan je tega sam oupravnega 
sporazum a bo kontro lirala tudi 
SDK in  ugotavljala, ali je doho
dek v m ejah sam oupravnega spo
razum a. Če bo stopnja neustrez
na in bo dohodek z več kot 12,5 
odstotka višji nasproti dohodku 
iz le ta  1972, bo sredstva po zako
nu v rn ila  organizaciji na njihovo 
rezervo.

Pri odločitvi sredstev za zdrav
stveno zavarovanje v le tu  1973 je 
pomembno dejstvo, da se skup
nost in  zdravstveno zavarovanje 
obvezujeta, da bosta poslovala v 
okviru 12,5 % večjega odhodka, 
kot je  bil v le tu  1972. To pa po
meni, da stopnja prispevka nima 
več tistega pom ena kot ga je  i- 
m ela doslej, ko so na višino do
hodkov skupnosti vplivala in fla
cijska g iban ja in  je  skupnost z 
veljavnim i stopnjam i dosegala 
občutno večje dohodke, kot jih  je 
planirala.

Ko nov sistem  sam oupravnega 
sporazum evanja dohodke skupno
sti om ejuje z zneskom, ta  skup
nost ne m ore zbrati več sredstev, 
kot jih  predvideva sam oupravni 
sporazum, četudi bi b ila  stopnja 
višja.

Po izhodiščih resolucije o druž
benoekonomski politiki SRS v le

tu  1973 naj bi se povečala m asa 
neto osebnih dohodkov za 14 %, 
m edtem  ko bi se sredstva za 
zdravstveno zavarovanje, ki bi 
jih dosegli s sam oupravnim  spora
zumom, povečala le za 12,5 %, k a r 
pomeni, naj bi bila obrem enitev 
gospodarstva proporcionalno v 
tem  letu  m anjša kot v letu 1972.

Npr.: v organizacijah združe
nega dela, k je r se m asa osebnih 
dohodkov ne bo povečala, bo ob
veznost za plačila prispevka za 
zdravstveno zavarovanje m anjša 
kot v letu  poprej. Na povečanje 
bo vplivala le obveznost do izena

čitve pravic do enakega zdrav
stvenega varstva km etov z delav
ci. Za delovne organizacije, v ka
terih  bo porast osebnih dohod
kov večji, pa bodo seveda tem u 
ustrezno prispevki v nom inali 
večji, s čim er je  podana solidar
nost v  skupnosti.

Da bi raven zdravstvenega v ar
stva v letu  1973 ostala vsaj na 
ravni iz leta 1972 (pri tem  osta
nejo osebni dohodki v zdravstvu 
enaki kot v letu  1972, povečajo se 
le m aterialn i stroški z indeksom 
porasta teh stroškov kot so zdra
vila, hrana, kom unalne storitve, 
energetika, drugi stroški pa osta- 
jo na ravni le ta  1972), je  po treb
no, da se sredstva za zdravstveno 
zavarovanje povečajo za 12,5 %, 
kar predvideva tudi resolucija o 
družbenoekonom ski politiki. V 
okviru teh sredstev bo skupnost 
lahko zagotovila sredstva za na
domestilo osebnega dohodka po 
zakonu, ki jih je potrebno v letu 
1973 povečati za 14 %, in sred
stva za enak obseg zdravstvene
ga varstva  kot v preteklem  letu, 
po prej navedenih elem entih, ki 
se povečajo za 9 %.

K aj se bo zgodilo, če se masa 
osebnih dohodkov ne bo povišala 
za 14 %?

V družbenoekonom ski resoluci
ji je predvideno, da se bodo sred
stva v letu 1973 za osebne dohod
ke v nom inalni vrednosti zvišala 
za 14 %. Danes pa vemo že za 
mnogo delovnih organizacij, ki v 
svojih planih ne predvidevajo 
povišanja za 14°/o, am pak za niž
je  odstotke, celo 10 % in še manj. 
V erjetno pa je  mnogo delovnih 
organizacij, ki bodo povišale OD 
tudi za več (sredstev za osebne 
dohodke), vsekakor upoštevajoč 
določila sam oupravnega sporazu
ma.

V prim eru, da se m asa neto o- 
sebnih dohodkov ne bo povečala 
za 14 % v prim erjavi z letom 
1972, bo nosila brem e skupnost, 
ker bodo delovne organizacije 
plačevale prispevek po stopnji, 
glede na višino izplačanih dohod
kov. Zato je  potrebno povedati, 
da podpišejo sam oupravni spora
zum tudi tis te  organizacije zdru
ženega dela, v katerih  ne predvi
devajo povišanja osebnih dohod
kov zaradi dosega dvetretinske 
večine podpisnikov in  da si skup
nost zagotovi plačilo tistih, ki 
bodo sredstva za osebne dohod
ke povišali, in sicer sorazm erno 
takem u povišanju.

Nepodpis sam oupravnega spo
razum a pa bo im el za posledico, 
da bo treba raven zdravstvenega 
varstva in druge pravice iz zdrav
stvenega varstva utesniti na ra 
ven dohodkov skupnosti iz leta 
1972. Z drugimi besedami pove
dano, da bo potrebno nadom esti
la za osebne dohodke znižati, do
ločene oblike zdravstvenega var
stva črtati, določene oblike zdrav
stvenih storitev pa bodo morali 
zavarovanci plačevati sami.

Zdravstveni delavci so na se
stanku iznesli, da se zavedajo, da 
zdravstvena služba v H rastn iku 
ni tako organizirana, kot bi bilo 
to potrebno, vendar je največja 
težava v tem, ker ni zdravnikov, 
p rim anjkuje zdravnikov splošne 
prakse, nerešena so stanovanjska 
vprašanja, nerešene so kapacitete 
zdravstvenega doma, tako glede 
delovnih prostorov kot čakalnic, 
in tudi nezainteresiranost neka
terih  republiških organov, ki bi 
lahko z doslednejšo, aktivnejšo 
kadrovsko politiko stažistov omo
gočili reševanje kadrovskih vpra
šanj tudi v podeželskih am bulan
tah. Svet je  izvolil posebno ko
misijo, ki naj bi p rip rav ila  zak
ljučke o odpravi pom anjkljivosti 
v organizaciji zdravstvene službe 
v H rastn iku in te  zaključke po
sredovala skupščini občine, skup
nosti zdravstvenega zavarovanja, 
občinskem u in republiškem u sve
tu sindikatov te r pristojnem u se
k retariatu . O sprejetih  zaključkih 
bomo še poročali. S. V.

M ojster Ivan pri popravilu ste
klarske peči. Delo je zahtevno in 

zelo natančno

Direktor Skupnosti zdravstvenega zavarovanja iz Ljubljane 
na sestanku v Hrastniku



O BISK  VELESEJM A V LEIPZIGUVečerno nebo na 9000 m etrov 
višine, ožarjeno od poslednje 
svetlobe dneva, je  čudovito in  k ar 
težko se je  vrniti nazaj na zem
ljo. Toda letalo neizm erno zm anj
ša razdaljo  in tako je od Zagre
ba do Leipziga DC-9 porabil le 70 
m inut. Najlepše smo spoznali raz
liko med klasičnim i prevoznimi 
sredstvi- in  letalom, ko smo se 
vračali iz Leipziga z vlakom. Si
cer je  bil to ekspresni vlak, pa 
vendar je  potreboval za pot do
brih  20 u r več od letala.

Form alnosti v Nemški dem o
kratični republiki zahtevajo p re
cej časa, začenši od carine do p ri
javnega urada. P rosto gibanje 
tujcev v NDR je omejeno, saj v 
potnem  listu  natančno označijo 
mesto in čas bivanja. Posebno n a
tančni pa so pregledi ob odhodu 
iz NDR na zahod, k je r je m enda 
pom anjkanje delovne sile in so 
oblasti ukrenile vse, da je  mejo 
za prebivalca NDR (razen neka
terih  službenih potovanj) p rak tič 
no nemogoče prestopiti.

Mesto Leipzig je  za Berlinom  
največje m esto v NDR in im a
600.000 prebivalcev, staro  pa je  o- 
koli 800 le t (slika 1). G lavna zna
čilnost Leipziga je  nedvom no ve
lesejem, ki pa se npr. od zagreb
škega razliku je predvsem  po tem, 
ker ni koncentriran  na enem pro
storu. Tehnični del sejm a se n a 
haja  na posebnem sejem skem  
prostoru (slika 2), ostali del se j
m a pa je  v sam em  m estu (slika 
3). M orda je  ravno ta  razporedi
tev zanim iva, ker človek npr. 
p reha ja  iz ulice ali pasaže na se
jem  in  obratno. G re za neko 
spontano doživljanje, ki pa je na 
drugi stran i m orda m anj koncen
trirano. Potrebno je dodati, da 
mesto p ravzaprav  živi za velese
jem, saj je  preplavljeno z rek la
mam i in  dobrodošlicami (slika 4), 
ne m an jka pa tudi sprem ljajočih 
razstav in prireditev.

Sicer pa je  na spom ladanskem  
sejm u (tudi tu  je  jesenski in spo
m ladanski velesejem  ) sodelovalo 
9225 razstavljalcev iz 60 držav na 
okoli 350.000 m'2 površine. Raz
stavni program  je obsegal na teh 
ničnem  sejm u med drugim  stro
jegradnjo, m etalurgijo, elektro
tehniko, elektroniko, vozila itd., 
na razstavnem  prostoru znotraj 
m esta pa gospodinjske aparate , 
knjige, prehram bene artik le, tek 
stil, steklo, porcelan, pohištvo itd.

Seveda je  glavna pozornost n a
šega obiska sejm a bila nam enje
na steklu ozirom a razsvetljavi.

Kot oblikovalcu m i je  predvsem  
ugajala lepa postavitev steklenih 
izdelkov. Tu m islim  na osvetli
tev v itrin  in  pa na v itrine  same. 
Seveda je  tudi kvalite ta  in design 
izdelkov na višini. Predvsem  je 
bilo razstavljenega mnogo barv- 
negarprevlečenega stekla, b ruše
nega, iz sam e NDR. P rav  tako pa 
so proizvajalci iz NDR razstav
lja li lepe ozirom a kvalitetno  iz
delane avtom atske kozarce itd. 
Na tem  področju so sodelovali tu 
di tu ji raz s tav lja la , med njim i 
F idenza i z  Italije.

Na področju razsvetljave je 
razstav ljala  predvsem  industrija  
iz NDR, razstav ljena stekla pa so 
v glavnem  znotraj naših možno
sti. Vseeno je  razstavljeno blago 
dajalo občutek boljše kvalitete, 
kot smo je  vajeni mi (tu so m iš
ljena predvsem  viseča svetlobna 
telesa). Osebno im am  občutek ob 
tem, da pri nas ni problem  zna
nje, am pak površnost ozirom a 
prevelika naglica in navada, da 
se proizvaja veliko, a ne dovolj 
kvalitetno.

Če se povrnem o k sejm u, osta
ne očitno še dejstvo, da sta raz- 
svetljavno steklo razstav ljala  le 
dva razstav ljalca iz NDR te r da 
tega blaga celo v najboljši vele
blagovnici v Leipzigu ni moč do
biti. Brez dvom a kaže to na po
m an jkan je proizvodov na trgu  in  
v kolikor bi vzhodni Nemci ne o- 
stali tako togi v trgovanju  z n a 
mi, bi ta  država verjetno lahko 
postala zanim ivo tržišče.

Poleg stek la si je  veljalo  ogle
dati še druge sejem ske prostore, 
npr. razstavo porcelana ali knjig. 
Na področju porcelana je  b ila za
stopana kv an tite ta  in kvaliteta, 
kn jižna razstava ozirom a sejem 
pa je verje tno  sploh eden večjih 
v svetu (pripom niti je  treba, da 
so knjige v vzhodni Nem čiji ze
lo konjunkturno  blago).

M orda še kakšna beseda o zna
m enitostih m esta Leipziga. Zgo
dovinski cen ter m esta je trg  z 
rotovžem  iz 1. 1556. Im pozantna 
je  tudi železniška postaja, sicer 
težko poškodovana m ed drugo 
svetovno vojno, a pozneje obnov
ljena. S svojim i 26 pokritim i pe

roni in  prečnikom  267 m etrov je 
še danes ena največjih  postaj 
sploh.

Nekakšen nov znak m esta je  od 
leta 1969 univerzitetni kompleks 
K arl M arx. N ajvišja stavba m e
ri v višino 140 metrov. Med d ru 
gim je  om em be vreden tudi ži
valski vrt, ki je  znan predvsem  
po velikih m ačkah, ne m an jka tu 
di drugih živali.

In  še nekaj o živ ljenju  ljud i v 
NDR. Osnovne življenjske po
trebščine (stanovanje, hrana, e- 
lek trika itd.) so relativno zelo po
ceni, saj npr. v M ünchnu (ZR

praznuje letos k a r dva jub ile ja ; 
43 le t je  minilo, od k ar je postal 
ustanovitelj gasilskega društva 
S teklarne H rastnik, in  80-letnico 
rojstva. Zelo p riljub ljen  član v 
našem  društvu  in ostalih društev, 
kakor celotnega H rastn ika in  da
leč naokrog znan med gasilci, je 
skrom no praznoval svoj jubilej 
m ed člani gasilskega društva 
S teklarne. Kot ustanovitelj gasil
skega društva 1929. le ta  je  vse do 
svoje upokojitve opravljal vidne 
vodilne funkcije v društvu. Bil je 
dolga leta poveljnik društva. Ga
silske veščine je pridobil v šoli 
v G radcu in  postal gasilski čast
nik. Vedno nasm ejan in  ljubitelj 
petja  je vedno med nam i v ga
silskem  domu, ne m ine v a ja  ali 
prireditev, da ne bi k ljub  svo
jim  letom  prisostvoval in  ak tiv 
no sodeloval. Člani d ruštva ga za
radi njegovega vedrega značaja 
im ajo posebno radi. Za njegov v i
sok jubilej m u je  pred  gisilskim  
domom zaigrala godba na pihala, 
poveljnik društva K irhm ajer R u
di m u je  za visok jubilej izročil 
spom insko vazo z rdečim  nagelj
nom in opisal njegovo delo in ga 
postavil za zgled vsem m lajšim

Nemčija) stane samo čaj skoraj 
toliko kot v Leipzigu kosilo. D ru
gače je npr. z avtom obili; cene 
in roki nabave so nerealni in ta 
ko so tudi ulice razm erom a praz
ne. Značilno je  tudi, da so zelo 
cenjena oblačila iz naylona in po
dobno, kvalitetnejših  m aterialov 
za oblačila pa nekako ni na iz
biro. Zanimivo je tudi, da je  sko
ra j povsod treba čakati v vrsti, 
celo na taxi. Včasih je  to malce 
mučno, verjetno samo za nas, ki 
tega nismo več vajeni.

M arčen Alojz

gasilcem. Gasilci S teklarne mu 
želimo še mnogo srečnih in u- 
spešnih let. R. K.

Koritnik Matija 
praznuje 80-letnico

Koritnik Matija - Matiče



Kaj storiti ob raznih požarih
V naši tovarni im am o danes že 

vrsto  nevarnih  m aterialov in sno
vi, ki so vskladiščene na več k ra 
jih. Ravno zato moram o znati u- 
krepati ob izbruhu požara, preden 
pridejo gasilci, da preprečim o še 
večjo škodo ali da s pravilnim  
ukrepanjem  celo pogasimo ogenj.

Vsak požar lahko nastane iz 
m ajhnega plam enčka iskre, polite 
vnetljive tekočine, eksplozije itd. 
Če začnemo takoj gasiti in če u- 
poštevam o gasilsko taktiko, lah 
ko že v zelo kratkem  času in  z 
ročnim i gasilskim i aparati požar 
pogasimo.

Naloga gasilske tak tike je, da z 
ustreznim i gasilskimi sredstvi in 
napravam i zajezimo in pogasimo 
nastal požar. Taktika nas tudi u- 
či, kako naj razvrstim o sredstva 
in  ljudi, da bo intervencija čim 
bolj uspešna. Namen članka je 
poučiti širši krog članov kolekti
va, da bi že pred prihodom ga
silcev čimbolj učinkovito posto
pali in  reševali. Naša tovarna 
spada med kolektive, v katerih  je 
možnost izbruha požara zelo ve
lika, bodisi zaradi tehnologije 
proizvodnje z raznim i gorivi ali 
vskladiščenja gotovih izdelkov, 
skladišča kartonov itd. P rav  za
rad i tega je zaželeno, da vsak 
član kolektiva vsaj nekaj ve o 
preventivi in gašenju raznih vrst 
požarov. Požare delimo na zuna
n je  in notranje. Za no tran je po
žare je  značilno, da se požar si
cer počasneje razvija, m edtem  se 
pa pojavljajo  razni strupeni pli
ni, zadušljivi plini, dim, vročina 
itd. P roti vsem  tem  nevšečnostim  
se m oram o znati ravnati. Ob p ra 
vočasni intervenciji bo mogoče 
požar zajeziti že v prostoru, k je r 
je  nastal, v nasprotnem  bo in te r
vencija zelo težka in  večkrat mo
ram o prepustiti vse skupaj uni
čenju, da zavarujem o in ohrani
mo drugo, k a r  ogenj še ni zajel.

Kako postopamo pri notranjem  
požaru?

2 e  pred  vstopom  v prostor mo
ram o im eti pri sebi ustrezna ga
silna sredstva in  naprave za ga
šenje, in  to: brentačo, ročni ga
silni apara t ali celo cev z ročni
kom za odpiranje in zapiranje, v 
ceveh naj bo voda. Če nim am o 
osebne zaščitne opreme, se m ora
mo za vstop v no tran ji prostor 
p ripraviti, tako da bomo hodili 
v  pripognjeni drži čim nižje k 
tlom, da bi bili čim m anj izpo
stavljeni plinom, vročini in dimu.

„ N ajbolj p rim itiven način je nave
zati okrog ust m oker robec ali go
bo.

Paziti je  treba, da v ra ta  pri 
vstopu v prostor, k je r gori, ne od
piram o hitro  in na stežaj, ker bi 
vdor svežega zraka povzročil Hi
trejši razvoj požara. Neizgoreli 
plini bi se vneli in nastal bi bu
tajoči plam en, ki bi osebo pri 
vhodu lahko zelo poškodoval.

V rata je  treba odpirati čepe, po
časi in  postaviti se je  treba tako, 
da m orebitni butajoči plam en 
švigne mimo osebe, ki vstopa. V 
prostor vstopam o z zm ernim  ko
rakom , ne tekamo, ker bi nas ovi
ralo pri dihanju. Po prostoru ti
pam o vedno s h rb tno  stran jo  dla
ni, v prim eru, če bi se dotaknili 
električnih  žic pod napetostjo. Če 
tipam o s prsti, se nam  dlan avto
m atično s prsti oklene žic — v 
nasprotnem  pa roko odbije. P ro 
stor pregledam o sistem atično in 
tem eljito, k er lahko pričaku je
mo, da bomo našli ponesrečenca

ali celo nezavestnega, ki trp i za
radi šoka ali hudih opeklin. Ne
varnost preti tudi zaradi elek tri
ke, plinskih napeljav, peči in po
dobno. N aša poglavitna naloga je 
poiskati leglo požara, mesto, k je r 
je začelo goreti in k je r žari. Ko 
smo to ugotovili, šele tak ra t zač
nemo gasiti. E lektrični tok pusti
mo, dokler ne začnemo gasiti z 
vodo. Okna in v ra ta  odpremo, da 
se dim  um akne iz prostora. Od
m akniti , m oram o vse predm ete, 
ki so v bližini plam ena, da jih  ta 
ne zajame.

Leglo požara nam  pokažejo 
razni znaki:

— barva dim a (bel, sivkast in 
črn dim),

— velikost in barva  plam ena 
(temno rdeč, svetel plamen),

— sprem em ba oblike kovinskih 
ali steklenih predm etov zaradi 
vpliva toplote,

— prasketan je ognja.
Kako bomo postopali pri gaše

n ju  no tranjega požara?
G ašenje požara se ravna po 

snoveh in predm etih, ki gorijo. 
Izbrati m oram o najbolj učinkovi
ta sredstva za gašenje. Polivanje 
z vodo sem in tja, gór in dol, brez 
cilja je napačno in brez učinka. 
Gasimo najp re j tiste pfedm ete, ki 
najbolj gorijo, oplazimo z vodo še 
ostalo, da zadržimo širjen je po
žara. Nikoli ne polivamo v dim 
ali plamen, am pak naravnost v 
žarišče. Po prostoru se ne plazi
mo, niti se ne dotikam o ta l z ro
kami. Držati se m oram o čim niž
je  k tlom, k je r  je  najm anj dima, 
vročina je  m anjša, vidljivost pa 
večja. V zadim ljen prostor ne 
sme nikoli eden sam, temveč ved
no najm anj dva. Po zadim ljenem  
prostoru m oram o hoditi tako, da 
nog pri hoji ne dvigamo, temveč 
z nogam i stalno otipavam o tla 
pred  seboj. Teža telesa se m ora 
pri hoji stalno naslanjati na zad
njo nogo vse dotlej, dokler spred
n ja  noga ne ugotovi, da je  korak 
naprej varen. V zadim ljenem  pro
storu se ne smemo hitro  prem ika
ti, še m anj pa po stopnicah. Ved
no dihajm o skozi nos, ker nos de
lu je  delno kot filte r za zrak  in 
preprečuje vdih drobnega prahu; 
še bolj nevarno pa je, če skozi od
p rta  usta vdihavam o vroč zrak. 
N ajbolje je držati se čim nižje k 
tlom, tam  je  še največ svežega 
zraka. V redno si je  zapomniti, 
kadar gasimo z vodo, da lahko od

časa do časa pritisnem o nos ob 
curek vode pri ustniku ročnika, 
kar nam  lahko krepko pomaga, 
da dobimo za dihanje nekaj sve
žega zraka. Da bi v prostoru p re
prečili morebitno eksplozijo pli
nov, hlapov ali prahu, moramo 
napraviti močno ventilacijo s 
prezračevanjem . Nevarno je za 
ventilacijo uporabiti ventilator.

P ri no tran jih  požarih sprem lja
jo osebe, ki gasijo, poleg prej o- 
pisanih nevarnosti (strupen plin, 
dim, eksplozije, razlite kisline), 
še pogosto pojav rušenja. Največ

k ra t pride do rušenja nenadoma, 
brez poprejšnjih  znakov. P rvih  
znakov ne moremo pravočasno o- 
paziti zaradi dim a v prostoru, po
sebno pa še ponoči ne.

K aj nas opozarja na nevarnost 
rušenja?

,■— Močno zgoreli leseni deli pri 
lesenih konstrukcijah,

— žarenje železnih konstrukcij,
— nastajajoče razpoke v zido

vih in stropih,
— izbočenje in  povešenje zi

dov,
— navzdol upognjeni stropi in 

preklade.
Kako se zavarujem o pred ruše

njem ?
Če pride do odpadanja ometa, 

je  najbolje ostati m iren, glavo

stisniti med ramena, roke pritis
niti ob telo. Zelo napačno je  ozira
ti se sem in tja  in gledati navzgor. 
Fod podboji in okenskimi zidovi 
smo najbolj varni pred rušenjem. 
Čim opazimo znake rušenja, mo
ram o takoj odstraniti vse ljudi iz 
zgradbe in preusm eriti gašenje na 
zunanji napad.

Nevaimost eksplozije.
Eksplozija lahko nastane med 

sam im  gašenjem, ker jo lahko 
povzročijo gorljiv prah, vnetljivi 
hlapi in plini ter vpliv  toplote na 
posode, jeklenke, v katerih  je 
stisnjen ali vtekočinjen plin.

Če so poškodovane plinske na
peljave (cevi) se plin najprej 
zmeša z zrakom  in ob pravilnem  
razm erju eksplodira. Posebno ne

varnost p redstavljajo  zaprte po
sode (jeklenke), zaradi vpliva 
tem perature na posode lahko na
raste p ritisk  tako visoko, da raz
nese posodo. Enako nevarnost 
predstavljajo  razne posode, v ka
terih  je  bila vnetljiva tekočina 
(bencin, nafta, olje itd.) V takšnih 
situacijah postopamo takole:

1. izključimo električno nape
ljavo,

2. odpremo okna, da se prostor 
prezrači,

3. zaprem o vse dovode, po ka
terih  odteka plin ali olje,

4. ohladimo vse posode (jeklen
ke) polne in prazne s curkom  vo
de,

5. z razpršenim  curkom vode 
polijemo vse prašne površine,

6. v prostor oziroma v posodo 
vbrizgamo ustrezna sredstva, da 
prekoračim o eksplozivno mejo 
(vodna megla, C 0 2 gasilni prah 
itd.).

Ponoči so vedno težave zaradi 
električnega toka, ker vemo, da 
ne smemo gasiti, dokler v prosto
ru  teče električni tok. Dokler so 
ljud je  v prostoru, vedno pustimo 
električne naprave pod napetost
jo. Ko se ljud je  um aknejo, izklo
pimo tok in  začnemo z gašenjem. 
Tok je  potreben zato, ker sp lah
ko ljud je  v paničnem  begu na 
stopniščih in dvigalih in v tre 
nutku izklopa povzročimo še več
jo paniko. Ko je  poslopje ali stav
ba izpraznjena, tak ra t začnemo z 
akcijo.

V naslednji številki »Steklar
ja« bomo objavili gašenje zuna
n jih  požarov in gašenje v posa
meznih prim erih.

Rudi K irhm ajer
Majhna slovesnost pred gasilskim domom. Steklarska godba je zaigrala 

Matičetu ob SO-letnici

Gasilska desetina steklarne na tekmovanju



Naša republika je dobila prve re- 
kreatorje!

P red dnevi je bil v K ranjski 
gori končan prvi ciklus tečaja za 
organizatorje rekreacije v naših 
podjetjih  in ustanovah.

P rv i del tečaja, ki se je odvi
ja l v dveh skupinah že lansko le
to, in sicer v Gozdni šoli P a rti
zana Slovenije v Mozirju, je o- 
biskovalo okrog 30 tečajnikov. 
Zaključni, drugi del v K ranjski 
gori pa je uspešno absolviralo le 
14 tečajnikov. Vzrokov za takšen 
osip je verjetno več. Po mojem 
je glavni vzrok še vedno neure

zajem al okrog 40 ur, se pravi o- 
krog 50 šolskih ur, je  zajem al na
slednje športne panoge: plavanje, 
košarko, odbojko, sm učanje, bad
minton, nam izni tenis, telovadbo, 
atletiko in kegljanje.

K tem u je  treb a  dodati še p re
delavo program a rekreacije za 
leto 1973 te r  ogled nekaj filmov s 
športno tem atiko. Rad bi omenil 
tudi nekatere predavatelje, in si
cer: profesor K ristan  iz VŠTK, 
profesor Kreusel, nekdanji držav
ni reprezen tan t v odbojki, ki tudi 
predava na VŠTK, Avgust L ikov
nik, zvezni kapetan , ki je  vodil

cu tečaja. On pravi: »P ričaku
jem, da bodo absolventi teča ja  v 
svojih organizacijah uspešno po
sredovali znanje, ki so si ga p ri
dobili in se trudili, da v sodelo
van ju  s sindikalnim i organizaci
jam i, društvi P artizan  in ostalim i 
zain teresiranim i približajo šport
no rekreativno dejavnost delov
nem u človeku. Zlasti pomembno 
vlogo naj bi odigrali v procesu o- 
sveščanja delovnega človeka o 
nujnosti te zvrsti rekreacije  za 
zdravje, sprostitev in  dobro o- 
sebno počutje, ki so zaradi so
dobnega m ehaniziranega in  teh- 
niziranega življenja močno ogro
ženi. Želel bi še to, da v svojih 
organizacijah poizkušajo prem a
gati m iselnost, da smo z na jraz 
ličnejšim i tekm ovanji že storili 
svojo dolžnost. Največja, vrednost 
te dejavnosti ni samo v tekm o-

Tudi v času odmora je bila re
kreacija na višku. Živahne disku
sije so v »delovnih oblekah« še 
toliko bolj pristne za področje 

rekreacije
vanjih , tem več v rednem  siste
m atičnem  in celoletnem  udejst
vovanju, po možnosti čimveč v 
naravi. In nosilci take ideje naj 
bi bili v svojih organizacijah ab 
solventi tečaja za organizatorje 
rekreacije. Osebno bi uspeh vsa
kega posameznega tečajn ika oce
njeval, ne po številu tekm ovanj, 
ki jih  je  organiziral, tem več po 
številu neposrednih proizvajal
cev, ki m u jih  je uspelo pridobiti 
za redno udejstvovanje v katero
koli zvrst športne rekreacije.«

Smučarski tečaj 
v Bohinju

Te stvari so se ponavljale pet 
dni.

P et dni je h itro  m inilo in zopet 
smo m orali domov. Doma pa se 
žal nismo mogli smučati, ker ni 
bilo dovolj snega. Za dobre po
čitnice in zabavo, ki smo jih  p re
živeli v Bohinju, pa se lepo zah
valju jem o sindikatu  S teklarne 
H rastnik.

Bradaševič B ranko 
7 d — likovni krožek

Končano je odprto 
zimsko prvenstvo 

Slovenije 
v rokometu 
za ženske

V mesecu m arcu je  bilo konča
no odprto zimsko prvenstvo Slo
venije v rokom etu za ženske. E- 
kipa S tek larja  ni dosegla kakšne
ga zavidljivega plasm aja. No, to 
niti ni bil nam en tega prvenstva, 
am pak v igravanje ekipe in pa 
pridobivanje igralne rutine, k a r 
velja  še posebno za m lajše ig ral
ke. P rvenstvo je vsekakor opozo
rilo na precej napak, ki se v re 
publiški ligi ne smejo ponavljati. 
Po pričakovanju  so naslov prva
kinj osvojile igralke prvoligaša 
Zam eta iz Reke, ki so prvenstvo 
končale brez poraza.

R ezultati odigranih tekem  zad
njega igralnega dne:
STEKLAR : BRANIK 8 : 10 
BOREC : STEKLAR 18 : 8 
STEKLAR : KOPER 8 : 6

Končna lestvica:
1. Zam et 9 8 1 0 95 : 42 17
2. Brežice 9 6 1 2 87 : 60 13
3. Alples 9 6 1 2 92 : 66 13
4. B ranik 9 5 0 4 94 : 68 10
5. O lim pija 9 4 1 4 81 : 71 9
6. Borec 9 3 3 3 80 : 78 9
7. Slovan 9 3 0 6 70 : 83 6
8. S teklar 9 3 0 6 71 : 93 6
9. Koper 9 1 1 7 58 : 90 3

10. Simplex 9 1 0 8 33 : 109 2

priprave naše reprezentance za 
nastop na svetovnem  prvenstvu 
v kegljanju, ki je bilo v pretek 
lem letu v Splitu, nadalje doktor 
Vučetičevo, ki že več let skrbi za 
našo skakalno sm učarsko elito, 
potem prof. Goršič, pa prof. A- 
greš in P irc te r posebno še prof. 
Jovan, d irek to r VŠTK v L jub
ljani, ki nam  je izčrpno preda
val teorijo  in metodiko športne 
rekreacije te r  organizacijo rek rea
cije v podjetjih  in ustanovah. Se
veda so bili še drugi, vendar je 
za vse veljalo, isto, vsi so se iz
redno trud ili te r  nam  predavali 
na tak  način, ki nam  je bil n a j
bolj dostopen in razum ljiv. In 
kakšna je  sedaj naša naloga, kaj 
lahko delovne organizacije od 
nas pričakujejo? M orda na to 
vprašanje da najboljši odgovor 
izjava profesorja K ristana Silva, 
za katero sem ga poprosil na kon

Ko je oče prišel iz službe, mi je 
povedal, da me je vpisal v sm u
čarski tečaj v Bohinju, ki ga je 
letos že drugič organiziral sind i
ka t S tek larne H rastnik. Te novice 
sem se nadvse razveselil. Potem  
pa sem težko čakal dan, ko smo 
se odpeljali v Bohinj.

Ta dan je  bila sobota, 27. ja 
nuarja . Potovali smo z avtobu
som, brez večjih zamud. Ko smo 
prispeli v Bohinj, smo šli v počit
niški dom , S teklarne H rastnik. 
Tam  nas je  tovariš M aurer Oskar 
-Oka razdelil po sobah in sesta
vil dnevni red. Po kosilu smo se 
šli smučat. N ajprej smo morali 
teren  poteptati, nato smo posta
vili vlečnico, potem pa smo se 
smučali. Ko smo prišli s sm uča
nja, smo se do večerje zabavali z 
različnim i igram i. Po večerji pa 
smo lahko gledali televizijo, igra
li karte  itd. Ob 21. u ri smo šli 
spat. Z ju tra j smo vstali že ob 7. 
u ri in pospravili sobe. Z a jtrk  je 
bil ob 7.30. Po za jtrku  smo se šli 
smučat. N ajprej smo se učili 
sm uk poševno, potem plužni za
voj, na koncu pa še paraleln i za
voj. Kosilo smo imeli ob 12. uri, 
po kosilu smo 1 uro počivali; ka
dar smo se vračali s popoldan
skega sm učanja, smo šli včasih 
na led, potem pa smo šli v dom.

Za konec še malo fotografiranje za spomin. Bilo je prijetno

Prikaz učenja smučanja na kratkih GLM smučkah so tečajniki 
spremljali z zanimanjem

jeno vprašan je rekreacije delov
nega človeka. Še pred leti je v la 
dalo m nenje, da bo osebni stan 
dard  tisti, ki se bo sprevrgel v 
korist športne rekreacije. Danes 
se je pokazalo, da je  ravno oseb
ni standard  tisti, ki preprečuje 
množično rekreacijo. V' navalu 
m odernizacije in tehnizacije smo 
skoraj povsem pozabili na skrb 
za človekovo duševno in fizično 
rekreacijo. Zadnje čase je opa
ziti, da se je  tudi na tem  področ
ju storil korak naprej. Vse več 
zasledujem o tekm ovanj, k jer p re
vladuje množičnost, k je r so šport
ni uspehi in kvalite tn i vrhunski 
dosežki v drugem  planu. Razve
seljiv je  podatek, da TRIM steze 
rastejo kot gobe po dežju. O rga
nizacije, kot so P artizan  Sloveni
je, Zveza za telesno ku ltu ro  Slo
venije in pa nekateri občinski 
sindikalni sveti in ne nazadnje 
tudi sindikati v posam eznih de
lovnih organizacijah, tudi posve
čajo veliko pozornost športni re 
kreaciji. P artizan  odslej nosi u- 
radni naziv: Društvo za športno 
rekreacijo. In kako je  potekal te 
čaj? Ob tej priložnosti m oram  po
hvaliti m arljive organizatorje, to 
je P artizan  Slovenije na čelu s 
svojim m arljiv im  ta jn ikom  tov. 
M 'letom  Ogrinom, da je  bil tečaj 
organiziran z vso resnostjo, da so 
fc;li izbrani kvalitetn i p redavate
lji in da je  sam a izvedba tečaja 
potekala vzorno. Edino pripom 
bo, ki pa ni samo moja, pa bi dal 
na račun prenatrpanosti progra
ma, ker nam  tečajnikom  ni o- 
stalo časa za kaj drugega. Res pa 
je, da bi vsakršna prostitev  pro
gram a pom enila še dodatne stro 
ške, k e r bi se število dni v tem  
p rim eru  razm erom a precej pove
čalo. Tečaj, ki je  v drugem  delu

KONČAN JE TEČAJ 
ORGANIZATORJEV REKREACIJE



Humano okolje - več človečnosti
25. MAREC — LETOŠNJI SVETOVNI DAN INVALIDOV

Ekipe kegljačev je pozdravil 
predsednik občinskega sindi
kalnega sveta tov. Žibret Albin

BOJ ZA OBSTANEK

V H rastn iku  že drugo leto več 
ali m anj uspešno deluje Športno 
društvo »Invalid«, ki razvija 
predvsem  kegljanje, s tre ljan je  in 
šah. V društvo je  vključenih p re
cejšnje število invalidov, njihova 
dejavnost je precej raznolika, 
vodstvo društva pa se bori z več 
problem i, predvsem  jim  m anjka 
finančnih sredstev za redno in  še 
boljše delovanje.

Letos smo praznovali svetovni 
dan invalidov 25. m arca in v ok
v iru  tega praznovanja je  društvo 
pripravilo  poseben program  tek
m ovanja.

Preden pa bi poročali o p raz
novanju tega praznika v H rast
niku, pa želimo navesti nekaj 
m isli in zaključkov s seje sveta 
za socialno in zdravstveno politi
ko pri republiški konferenci 
SZDL Slovenije. Povzetke in zak
ljučke te  seje povzemamo po 
članku M arije Robek objavlje
nem  v Delu dne 23. m arca 1973.

Ob tem  prazniku je še posebej 
čas, da se kot družba in posamez
niki zavemo, da živijo med nami 
tisoči in tisoči invalidnih soljudi, 
ki smo jim  dolžni omogočiti, da 
se kot enakopravni občani vk lju 
čujejo v delo in življenje te r  e- 
nakopravno družbeno odločanje.

Gre za poziv zdravim, da spre
m enijo m iselnost in svoj odnos do 
invalidov, kajti k jer je  odnos 
pravilen, je  tudi razum evanje, je 
denar za usposabljanje, se najde 
zaposlitev in  vse vrste varstva in 
pomoči, ki jih  potrebujejo inva
lidni ljudje.

Svet za socialno in zdravstveno 
politiko pri republiški konferenci 
SZDL Slovenije je ob tej priliki 
razprav lja l o delovanju, vlogi in 
pom enu socialno-hum anitarnih 
organizacij v Sloveniji.

Socialno-hum anitarne organiza
cije so prostovoljne, specializira
ne družbene organizacije; njihov 
velik pomen je v tem, da s svo
jim  delom dopolnjujejo ali nado
meščajo delo državnih, strokov
nih, družbenih in sam oupravnih 
organov in  si nenehno prizadeva
jo, da bi razvili za posamezne k a
tegorije prizadetih  ljudi vsestran
sko zaščito in družbeno skrb v 
rednih sistem ih posam eznih nosil
cev teh obveznosti.

P rednost teh organizacij je v 
tem, da združujejo prizadete ob
čane, ki im ajo veliko voljo in so 
se sposobni sami boriti za bo lj
še življenje. In  prav  s pomočjo 
teh organizacij počasi lomimo 
nazadnjaško . gledanje na invali
da, sprejem am o m iselnost v celot
ni javnosti, to je, da nihče noče 
usm iljenja, ne želi biti varovanec, 
tem več da z delom, ki ga je spo
soben, prispeva za skupno blagi
njo. Zato je  nujno, da tem  orga
nizacijam  odpiram o širši prostor, 
da uredim o njihov status in jih 
opredelim o kot organizacije po
sebnega družbenega pom ena in 
da dosežemo, da bodo pravice člo
veka invalida posebej upošteva
ne v zasnovi slovenske ustave.

P ri razčiščevanju in opredelje
van ju  m esta socialno-hum anitar- 
nih organizacij v našem  pravnem  
sistem u je treba  tudi ugotoviti, da 
bodo te  organizacije mesto dele
g iran ja delegatov, saj se bo naše 
celotno bodoče življenje krojilo 
na delegatskem  sistemu, prek  k a 
terega bo izražen in realiziran 
interes delovnih ljudi.

Med drugim  so na tej seji tudi 
m enili, da je  treba tem  organiza
cijam  zagotoviti financiran je de
javnosti, ne zgolj adm inistracije, 
iz neke p rim arne družbene delit
ve.

(Dalje na 14. strani)

Kegljači »B ratstva« . so zak lju 
čili prvo polovico tekm ovanja v 
II. republiški kegljaški ligi — 
vzhod.

P rve štiri tekm e so pokazale, da 
bo boj za obstanek k ar precej 
hud. V prvih štirih  tekm ah sicer 
niso dosegli slabih rezultatov, 
vendar bi bil boljši, če bi imeli 
malo več ru tine, neka jk rat pa jih 
je  zapustila tudi športna sreča, ali 
pa so zatajili nekateri posamezni
ki. Vsi ti elem enti pa seveda se
stavljajo  — šport predvsem  pa 
nastopanje v ligaški konkurenci.

K ljub temu, da lahko m irno t r 
dimo, da tekm ovanje kegljačev 
sprem lja posredno ali neposred
no precejšnje število H rastn iča
nov, vendar vseeno lahko ugoto
vimo da m arsikdo ne ve, kakšen 
je način tekm ovanja v tej ligi. 
Zaradi tega tok ra t tole pojasnilo:

V II. republiški ligi — vzhod 
nastopa 12 ekip. Tekm ovalna ko
misija, ki im a svoj sedež v M ari
boru (in ne v Celju, kot je bilo po
motom a objavljeno v jantiarski 
številki »Steklarja«), je sestavila 
takšen tekm ovalni koledar, oziro
m a sprejela stari način točkova
nja, da m ora vseh 12 sodelujočih 
ekip nastopiti na vseh osmih p r i
javljenih  kegljiščih. Po nastopu 
vseh ekip na enem kegljišču, do
bimo vrstn i red  vseh dvanajstih  
na tem  kegljišču tako, da je prva 
ekipa tista, ki podre največ keg
ljev itd. Ekipa, ki na določenem 
kegljišču podre največ kegljev, 
dobi 1 negativno točko, tis ta  ki 
jih podre najm anj, pa 12 negativ
nih točk. Ko bodo po končanem  
prvenstvu tako zbrali vse rezu lta
te, bo p rvak  te  lige tis ta  ekipa, ki 
bo iz vseh osmih kegljišč imela 
najm anj negativnih točk, in zad
nja tista, ki bo imela največ ne
gativnih točk. Se podrobneje pa 
se plasm a na posameznem keglji
šču seveda določa tako da za 2. 
mesto prejm e ekipa 2 negativni 
točki, za 3. mesto 3 negativne toč
ke, za 7. m esto 7 negativnih točk 
itd.

Dosedaj je končano tekm ovanje 
samo na dveh kegljiščih, in to na 
kegljišču K onstruk torja  v M ari
boru in Ingrada v Celju.

V M ariboru so H rastničani 
osvojili 9. m esto in s tem 9 nega
tivnih točk, v Celju pa 7. m esto in 
tu  ponovnih 7 negativnih točk, kar 
je skupaj 16 negativnih točk, ta 
ko da po dveh kegljiščih zavze
m ajo na lestvici 8. mesto. Ob tem 
je potrebno še povedati, da iz lige

izpadeta dve ekipi v prim eru da 
nobena ekipa ne bo izpadla iz re 
publiške lige v II. republiško li
go — vzhod.

Tekm ujejo osemčlanske ekipe 
v disciplini 200 lučajev in tako so 
stek larji v M ariboru na kegljišču 
K onstruktorja podrli 6.550 keg
ljev (povpreček 819), na kegljišču 
Ingrada v Celju 6.993 kegljev (po
vpreček 874), na kegljišču »Hme
lja rja«  v Žalcu 6.881 (povpreček 
860) in na kegljišču v Slovenj 
G radcu 6.816 kegljev (povpreček 
852 podrtih  kegljev).

Končni vrstni red na ostalih 
šestih kegljiščih ne bo znan vse 
do konca prvenstva, ker je  razpo
red določen tako da bodo na teh 
kegljiščih vse ekipe po razporedu 
kegljale ločeno in ne vse hkrati, 
kot je  to bil prim er v M ariboru 
in Celju. Vse to pa daje še večjo 
draž in negotovost.

V ilustracijo: v H rastn iku so 
nastopile že 4 ekipe (tu nastopa 
»Bratstvo« v zadnjem  kolu) in 
dosegle naslednje povprečke: Fu- 
žinar 863, Slovenj Gradec 851, 
Partizan  (Trbovlje) 849 in  Kovi
nar (Štore) 836 podrtih  kegljev. 
To pomeni da bodo stek larji m o
rali tudi v H rastniku napeti vse 
sile, da bi podrli čimveč kegljev 
in tako osvojili čim višje mesto 
vsaj na »domačem kegljišču« in 
tako čim m anj negativnih točk.

Po štirih  kegljiščih so posam ez
niki kegljali za »Bratstvo« takole 
(vrstni red  številk, ozirom a dose
ženega rezultata je naveden po 
vrstnem  redu kegljišč: M aribor, 
Celje, Žalec, Slovenj Gradec) :

1. Cakič L jubo (858, 938, 893, 877) 
povprečno 892;

2. Peršič Anton (853, 933, 877, 
834) povprečno 874;

3. Kolšek Anton (—, 886, 892, 
836) povprečno 871 ;

4. G njidič Mile (846, 878, 828, 
854) povprečno 852;

5. Laznik Dolfi (824, 812, —, 916) 
povprečno 851 ;

6. Pokrajac Doko (806, 842, 891, 
820) povprečno 840;

7. M lakar Anton (768, —, 870, 
868) povprečno 835;

8. P ufler Ernest (819, 855, 808, 
—) povprečno 827 :

9. K oritnik Bojan (776, 849, 822, 
—) povprečno 816;

10. Ocepek Franc (—, —, —, 811) 
povprečno 811.

Mislim, da že rezultati sami do
volj zgovorno kažejo, da bo boj za 
obstanek v ligi za kegljače »B rat

stva«, ki sicer z veliko mero p ri
zadevanja in entuzijazm a vlagajo 
napore, da bi dosegli čim boljše 
rezultate, težak.

Kegljači »Bratstva« v preosta
lih 4 kolih m orajo nastopiti še na 
naslednjih kegljiščih: C arda v 
M urski Soboti 31. 3. ob 15. uri, 
Diana v M urski Soboti 7. 4. ob 15. 
uri, Trbovlje 8. 4. ob 9. uri in v 
H rastn iku na Rudniku v soboto 
21. 4. ob 15. uri (Bratstvo : Loko
motiva Maribor).

P repričani smo da se bodo keg
ljači »Bratstva« še naprej z vso 
zavzetostjo borili, da bi dosegli 
čim boljše rezultate. Ob vsem tem  
pa je vsekakor treba pripom niti, 
da jih pesti precej problemov. Po
leg tega da se borijo s finančnim i 
problem i je  eden največjih  prob
lemov tren iran je  in nastopanje. 
Glede na to, da dejansko nim ajo 
svojega ustreznega kegljišča (za 
prvenstvene tekme), večinom a tre 
nirajo na Rudniku, k je r m orajo 
plačati ure (katere na svojem keg
ljišču ne bilo treba), enako pa 
velja, če tren ira jo  v T rbovljah ali 
k je  drugje. Tu si'pom agajo  p red
vsem tako, da odigrajo kar precej 
p rija teljsk ih  srečanj, ker m orajo 
v H rastn iku ali Trbovljah, če so 
oni domačini, plačati ure, na po
vratn i tekm i pa plačajo samo 
stroške prevoza in  prehrane.

Vsa ta  dejstva, kakor tudi to, da 
v zadnjih letih vse bolj narašča 
zanim anje za tovrstno športno 
udejstvovanje članov kolektiva 
S teklarne H rastn ik  in drugih, je 
vsekakor utem eljena želja in  po
treba, da se tudi v spodnjem  de
lu H rastn ika zgradi štiristezno av
tom atsko kegljišče. Zavedati se je 
treba predvsem, da je  potrebno 
rekreacijske objekte približati de
lavcem, tako bomo dobili m asov
nost, m asovnost pa rodi kvaliteto, 
kvalite ta  pa je  prvi pogoj za do
seganje boljših rezultatov.

Zato želimo, da se prične keg
ljišče čim prej graditi, saj se pov
sod sliši, da im am o že tako p re
malo rekreacijsk ih  objektov, ob
enem pa je  kegljišče takšne vrste 
rekreacijski objekt, k je r se lahko 
malo razm igajo tudi tisti, ki so že 
malo v letih.

Kegljačem »Bratstva« želimo, 
da bi dosegli v ligi čim boljše re 
zultate, gradbenem u odboru pa, 
da bi m u uspelo, da bi kegljišče 
čim prej pričeli graditi in ga tudi 
zgradili.

S trgaršek Janez



Humano okolje-več 
človečnosti

Delovno predsedstvo na občnem zboru strelske družine »Steklar« 
je vodil naš dolgoletni direktor Klamšek Jože

OBČIMI ZBOR STRELSKE DRUŽINE 
»STEKLAR«

(N adaljevanje s 13. strani)
Svet je  obravnaval tudi dose

danje rezu ltate  sklepanja samo
upravnih  sporazumov v zdrav
stvenem  zavarovanju. Njegovo 
osnovno stališče je  bilo, da je tre 
ba sporazum evanje pospešiti, saj 
je  to sporazum evanje v bistvu u- 
resničevanje ustavnih dopolnil in 
je  v duhu bodočih ustavnih spre
memb, ko bodo delavci sami odlo
čali o višini denarja  za zdravstve
no varstvo. Sam oupravni spora
zumi naj bi bili podpisani vsaj do 
aprila  in zato se bo Socialistična 
zveza skupaj s sindikati in  m la
dinsko organizacijo odločno zav
zela za učinkovito politično akci
jo, kajti nepodpisani sporazumi 
ne morejo biti vzrok, da bi bile 
pravice delovnih ljudi iz zdrav
stvenega varstva okrnjene.

V nadaljevanju  podajam o ne
kaj podatkov o delovanju šport
nega društva »Invalid« H rastn ik  
in kako so letos proslavili svetov
ni dan invalidov.

ŠD »Invalid« deluje že drugo 
leto in im a 56 aktivnih  članov v 
kegljaški, šahovski in strelski sek
ciji. V okviru teh sekcij organizi
rajo  raznovrstna tekm ovanja, u- 
deležujejo pa se tudi vseh šport
nih sindikalnih prired itev  v 
H rastniku. Poleg tega pa se ude
ležujejo tudi tekm ovanj v okviru 
svoje osrednje organizacije, k je r 
so v keg ljan ju  lani dosegli nekaj 
lepih rezultatov; v šahu so na re 
publiškem  prvenstvu invalidov 
Slovenije v Velenju m ed 10 eki
pam i osvojili 4. mesto, prav tako 
pa je  bil K erin F ranc v svoji k a 
tegoriji invalidov na republiškem  
prvenstvu četrti. To je  le delček 
njihovega delovanja.

Organizacijsko je  društvo ko
lektivni član Zveze vojaških ' voj
nih invalidov H rastnik, Občinske 
zveze za telesno ku ltu ro  H rast
nik in seveda Republiške zveze 
za šport in rekreacijo  invalidov 
Slovenije.

Na čelu društva je  že od ustano
vitve neu trud ljiv i K erin Franc, 
ki je v razgovoru za naš lis t med 
drugim  povedal, da dejavnost 
d ruštva financira Občinska zveza 
za telesno kulturo H rastnik, n e 
kaj sredstev prispevajo podjetja, 
večji del pa se nabere od članari
ne, večkrat pa posamezniki kar 
sami nosijo stroške udeležbe na 
prireditvah. Zato meni, da bo v 
bodoče potrebno rešiti problem

financiranja, zelo boleče pa je  tu 
di to, da nim ajo  svojega lastnega 
kotička, k je r bi se sestajali, im e
li sestanke, arh iv  in podobno.

Ob zaključku razgovora se je v 
im enu društva zahvalil vsem, ki 
so kakorkoli pomagali društvu, 
posebna pohvala pa velja  kolek
tivu  S tek larne H rastnik, ki p ri
skoči na pomoč ob raznih  tekm o
vanjih  predvsem  s pokali.

In  kako so letošnji 25. m arec 
— svetovni dan invalidov prosla
vili? Letošnje praznovanje je  po
tekalo v znam enju  gesla »huma
no okolje, več človečnosti«. P ri
redili so šahovski brzopotezni tu r
n ir  in  kegljaško tekm ovanje v 
borbenih p a rtijah  — 6 mož. Obe 
prireditve je  začel predsednik 
kluba K erin Franc, o pom enu te 
ga dneva pa je  šahistom  govoril 
predsednik Občinske konference 
SZDL H rastn ik  V iktor M alovrh, 
kegljačem  pa predsednik Občin
skega sindikalnega sveta H rast
nik Albin Zibret, kegljačem  pa se 
je v ekipi Občinske uprave p ri
družil tudi predsednik Občinske 
skupščine H rastn ik  Milinovič 
Brane. V šahu se je pomerilo 5 
ekip. Zm agali so šahisti KOP, 
drugi so bili invalidi, tre tji pa ke
miki.

Precej m asovnejše in razbu rlji
vejše pa je  bilo vsekakor keglja
nje, k je r je sodelovalo 12 šest
članskih ekip, ki so dosegle n a
slednje rezu ltate:

Podrtih
kegljev

1. KK H rastn ik 537
2. TKI 503
3. KK B ratstvo 490
4. Dol 482
5. STP 469
6. ZROP 445
7. Invalid  I 440
8. Invalid  II 438
9. Občinska uprava 438

10. SGP 433
11. KOP 404
12. Invalid  III 357

Zmagovalci so prejeli pokale in 
diplome, pom em bnejše pa je  bilo 
vsekakor sodelovanje,m ed invali
di in zdravim i pod geslom »hu
mano okolje — več človečnosti«! 
P rired itve so bile dobro organizi
rane, predvsem  pa invalidom  že
limo še mnogo športne in  osebne 
sreče.

S trgaršek  Janez

Na novo zgrajenem  strelišču 
naše strelske družine nad železni
ško postajo so se zbrali v lepem 
številu  člani in vabljeni gostje, da 
bi izvedli letni občni zbor. Po 
dolgih letih svojega obstoja 11. 3. 
1973 prvič v svojem domu. S tre
lišče sicer ni še popolnoma do
končano, vendar to ni oviralo to 
variškega vzdušja, ki je  p rije tno  
presenetilo m arsikaterega povab
ljenega.

P red sam im  začetkom so si 
gostje ogledali te r  ugodno oceni
li dosedanji uspeh in  trud , ki so 
ga člani vložili v ta  objekt. S tara 
zapuščina »KK B ratstva«, staro 
kegljišče nam reč ni več sposobno 
nuditi v nobenem pogledu tega, 
kar je  potrebno za u rjen je  strel
cev, niti v tehničnem , n iti v re 
kreacijskem  smislu.

Na začetku občnega zbora je bi
lo izvoljeno delovno predsedstvo, 
za delovnega predsednika je  bil 
izvoljen K lanšek Jože. Dolgoletna 
praksa izkušenega družbenopoli
tičnega delavca je v veliki m eri 
pripom ogla k temu, da je  občni 
zbor potekal na vsebinsko kvali
te tn i ravni.

Iz poročila tov. Janeza G rohar
ja, dolgoletnega predsednika d ru 
žine, ki je  na kratko prikazal p re
teklo delo družine, je  razvidno, 
da je  g radn ja  strelišča ak tiv irala  
vse razpoložljive moči, k a r  pa je  
negativno vplivalo na kvaliteto  
tekm ovalne ekipe. Poleg tega je 
družino zapustilo nekaj članov, ki 
so prej bili nosilci pom em bnih n a
log. Sicer je bilo povedano, da je 
tekm ovalna ekipa le del bodoče
ga program a dela.

Večji poudarek je  treb a  dati 
masovnosti, zlasti še ženski ekipi 
te r prodreti v širino. P red  nam i 
je  naloga, usposobiti slehernega 
občana v sm islu splošnega lju d 
skega odpora, da bo vsak prido
bil u s trezno 'znan je  v obvladanju  
strelnega orožja. V ključiti je tre 
ba čim širši krog m ladih. V ko
lektivu kot je  S tek larna H rastn ik , 
ki zaposluje polovico ženske de
lovne moči, imamo tri strelke. S 
tem  nikakor ne m orem o biti za
dovoljni. Bodoča naloga družine 
je, da to zadevo izpelje na p ri
m erno raven. K er pa tako delo 
zahteva tudi ustrezen strokovni 
kader, je  družina povabila p re
davate lja  iz S trelske zveze Slove
nije te r  organizirala šolo za s tre l
ske sodnike, tako da danes raz
polaga z lepim  številom  usposob

ljenih, ki bodo kos nalogam  pri 
usposabljanju novih kadrov.

Iz poročila tov. Rom ana Špaca
pana, predsednika gradbenega od
bora smo izvedeli, da je strelski 
rov v končni fazi gradnje. Med 
letom 1973 nam eravam o celotno 
strelišče izročiti svojem u nam e
nu, vključno s streliščem  za voja
ško, ki potrebuje le neznatno a- 
daptacijo. S trelska lopa razpola
ga s štirim i strelskim i ležišči, kar 
zadošča našim  potrebam . M anj- 
pa še tlak  v veliki dvorani za 
stre ljan je  z zračno puško. Vse 
skupaj želimo dokončati do ob
činskega praznika ali vsaj do 
Dneva republike.

Po poročilih se je  razvila živah
na razprava, v kateri so člani 
družine po svoje povedali, kako 
in kaj mislijo, da je treba  še sto
riti. Razmisli naj se o možnosti, 
kako bi se popestrilo bivanje v 
dom u v času, ko član čaka na 
vrsto, da bo treniral, ali da se 
med treningom  malo sprosti. 
P redlagan je  bil med drugim  
prostor za balinanje, nam izni te
nis, šah te r  za razna druga raz
vedrila, ki bi vsem  skupaj dali 
večji občutek domačnosti. Sploš
na želja članov je, da bi se vsak, 
ki pride na strelišče, ugodno po
čutil m ed svojim i tovariši te r  da 
bi se sproščen malo spočil od 
vsakdanjih  skrbi in težav.

P red  zaključkom  občnega zbo
ra  je tov. K lanšek Jože podelil 
diplom e tistim , ki so z uspehom 
položili izpit za sodnike v strel
ski družini. _____

Po končanem  občnem zboru je 
sledila skrom na zakuska, med k a
tero je  spregovoril član odbora 
S trelske zveze Slovenije tov. 
M atko Rudi. Posredoval je  izvleč
ke sm ernic za bodoče delo v  d ru 
žinah: P lan ligaških tekm ovanj v 
republiški ligi, ki jo  nam eravajo  
uvesti, perspektivne možnosti na
bave orožja, žal tudi nove cene 
te r  druge novosti.

V. K.

PREKLIC

O pravičujem  se članom  odbora 
za izrekanje ukrepov pri S tek lar
ni H rastn ik  za izrečene žalitve, 
ki sem jih  izrekel na komisiji, te r  
se jim  zahvaljujem , ker so odsto
pili od tožbe.

Šubi Stanislav
Šahistom  je spregovoril predsednik občinske konference SZDL Hrastnik 

tov. Malovrh Viktor



Zanimalo vas bo
Prišli v podjetje

H auptm an Rado ključavničar; 
Užmah M ajda, odnašalka; S tiher 
Robert, kovinostrugar; Gornik 
Slavko, cizeler; Volaj Boris, k lju 
čavničar: K irhm ajer Rudi, dežur
ni pri bu tanu; Barič Karlo, krog- 
ličar; Ferizovič Ferkija, odnašal
ka; Doberšek Boris, dostavljalec 
stekla; Stevanovič Petar, odnaša- 
lec; Jelen  Roman, krogličar; Za
vršnik  Nada, odnašalka; Tosič 
M ilenka, kontrolor stekla; Jovan 
Viktor, brusilec stekla; Bujadilo 
Zagarija, odnašalec stekla.

Odšli iz podjetja 
■— na lastno željo

Videnšek Nada, odnašalka, 
Brečko Tatjana, tehnični risar; 
K ahrim anovič Vasva, odnašalka; 
Dacar K ristina, odnašalka; G re
šak Štefanija, odnašalka; F eren
čak K atarina, čistilka.

V JLA
Erm an Branko, kovinostrugar; 

H auptm an Zvonko, varilec; M rak 
B ranim ir, krogličar; K orbar Vi
ljem , krogličar; Levec Anton, ko~- 
vinostrugar; Tržan Marko, krogli
čar; D raksler Marko, delavec v 
OZD301; Delpin Ivan, krogličar; 
Potokar Dušan, dostavljalec stek
la ; Lavrič Albin, kalku lan t in 
konstruk tor v OZD 101; Z ibret 
Boris, delavec v OZD 301; P ilih  
Drago, pobiralec črepinj; K orit
n ik  K arl II, kovinostrugar; K am - 
šek Rado, predstiskalec.

Samovoljno zapustili delo
Novak Jože, odnašalec; Novak 

Franc, odnašalec; R avnikar Hed
vika, odnašalka; Čobanovič S ta
na, odnašalka; Prem ec Vladimir, 
vzdrževalec v OZD 302; M ožar 
Nada, odnašalka; H rup Stanislav 
II., krogličar.

Poklicna rehabilitacija
Pušnik Franc II., ročni pihalec.

Umrl
Blagotinšek Boris.

Poročili so se:
Lukanič Ladislava, odnašalka 

in V idm ar Karl, krogličar; Racin- 
ger Mira, odnašalka in Oblak Jo 
že, krogličar; Zajec Blanka, od
našalka in R upnik Roman, k lju 
čavničar.

/ r V

Prirastek v družini:
Pust Vojko — hčerko, Kovač 

Alojz — sina, Perc Gerhard, inž. 
— hčerko.

IN MEMORIAM

BORIS BLAGOTINŠEK

Življenje ni volja posa
meznika. Ž ivljenje je  moč 
usode. Kako kruto, pa ven
dar resnično je  to spozna
nje. Moč nasprotnika člo
vekovega živ ljen ja je  ne
prem agljiva. Niti trdna  vo
lja  in človekova upornost 
sta nemočni. K ajti če ne bi 
bilo tako, potem bi bil Bo
ris verjetno še m ed nami. 
Borisova živ ljenjska luč je 
hitro, mnogo prehitro  ugas
nila. Ko ga je dom ača gru
da spreje la v svoj tihi, 
skrom ni dom, je  izpolnil 
kom aj 25 let. Boris Blago
tinšek  se je  rodil 10. 12. 
1947. V naše podjetje se je 
prišel učit lesostrugarskega 
poklica leta 1962. Kot iz
redno priden in m arljiv  u-

čenec je  h itro  napredoval 
te r  se že v začetku leta 
1965 izučil za lesostrugar- 
ja. Leto dni za tem je odšel 
k vojakom, od koder se je 
v rn il septem bra 1967 in se 
ponovno zaposlil v našem 
podjetju. Njegova skrom 
nost, m arljivost in občutek 
za sočloveka, mu je  naklo
nila izredno velik krog 
prijateljev . Njegovi pred
stojniki niso imeli z njim  
nikoli nobenega problem a. 
Vsako delo je  opravil h itro  
in  natančno, tako da je bil 
tudi kot delavec izredno 
p riljub ljen  in  spoštovan. 
Kot človek je  dosti prido
bil, kot član družbe je  svo
je naloge vestno opravljal. 
P red  njim  je  ostalo življe
nje. Žal je  bilo to  izredno 
kratko. Z ahrb tna bolezen 
ga je  km alu  prik lenila na 
bolniško posteljo. Tudi so
dobna m edicina je  ostala 
nemočna. Borisova izredna 
volja in  upornost nista bili 
kos tako močnemu naspro t
niku. M ladi cvet je klonil 
ob prihodu svoje šestin
dvajsete pomladi. Mesto na 
polju m ladosti, k je r je stal 
Boris, je  ostalo prazno. Do
mača gruda ga je za vedno 
sprejela v svoj hladen ob
jem. V v itrino  spominov pa 
smo spravili Borisov p ri
je tn i lik, njegov tihi glas 
in  veder obraz. P rija te lji 
smo izgubili dragega soto- 
variša, družba vzornega 
člana, starši dragega sina. 
Ž ivljenje ni volja . . .

P o g o v a r j a l i  s m o  s e
US ALEKSEJ, dipl. inž. — vodja 
proizvodnje

Čeprav vas vsi dobro poznamo, 
pa vendar bi vas prosil za nekaj 
osebnih podatkov.

Rodil sem se 6. 4. 1937 v P iro 
tu  v SR Srbiji. Šolal sem se v 
L jubljani. Tu sem leta 1966 d ip
lom iral na fakulteti za naravo
slovje in tehnologijo. Takoj po 
končanem  šolanju sem se zaposlil 
v novomeški steklarni »INIS«. 
Delno iz osebnih razlogov, delno 
pa zaradi slabe perspektive v 
»INIS, sem se v začetku leta 1967 
zaposlil v S teklarni H rastnik.

V našem  podjetju  sem pričel 
delati 23. 1. 1967 najp re j kot vod
ja  obrata zm esarne in ta ljen ja, po 
reorganizaciji podjetja v letu 
1971 pa delam  na delovnem m e
stu  vodje proizvodnje.

Vaše delovno mesto je zelo od
govorno, ste direktno zadolženi 
za proizvodnjo; bi nam, prosim 
povedali kaj o problemih, ki se 
pojavljajo pri vašem delu?

Steklarstvo vedno sprem ljajo 
problemi, saj je  znano, da ima 
nemško steklarsko združenje v 
svojem em blem u znak neskonč
nosti, ki naj ponazori, da proble
mov nikoli ne bo konec.

Isto velja tudi za naše podjetje. 
Težave nastajajo  takorekoč vsak 
dan, zdaj tu, zdaj zopet na d ru 
gem m estu ter bi jih v kratkem  
težko navedel. Če pa že m oram  
oddvojiti eno, ki bi jo bilo treba 
v bližnji prihodnosti rešiti, potem 
bi om enil težavo pri izdelavi o- 
rodja. Tu predvsem  zaradi p re
m ajhne kapacitete delavnic in 
nekaterih  subjektivnih vzrokov 
ne morem o p riti na zeleno vejo.

Kaj mislite, da bi bilo potrebno 
storiti, da bi dosegli boljše pro
izvodne uspehe.

Fizični obseg proizvodnje se je 
v lanskem  letu nekoliko zm anj
šal. Vzrokov za znižanje fizičnega 
obsega proizvodnje v lanskem  le
tu  je  več. Delno je na to vplivala 
sprem em ba asortim ana, saj je  bil 
kom adni plan lansko leto dose
žen. Ostali vzroki pa so za oba 
proizvodna obrata  različni. Tako 
v obratu  ročne in  polavtom atske 
proizvodnje ni bil dosežen fizič
ni obseg proizvodnje predvsem  
zaradi pom anjkanja delovne si
le. Kot dokaz zato naj navedem, 
da v preteklem  letu ena od kad- 
nih peči ni stalno obratovala. V 
obratu  avtom atske proizvodnje 
pa so bili IS stro ji na kadni peči 
»H« tako izstrošeni, da je  bil od
padek daleč nad pričakovanim .

Ko tako poznamo vzroke, ni 
težko najti rešitve. V obratu avto
m atske proizvodnje m oram o ta 
koj spraviti vzdrževanje na tako 
višino, kot jo zahteva proizvaja
lec strojev. To sicer zahteva do
datna sredstva, vendar bo dalo 
take rezultate, da v končnem  ne 
bo predstavljalo  izdatka, am pak 
prihranek. Za obrat ročne in pol
avtom atske proizvodnje pa m ora
mo skrbeti, da bo imel zadostno 
število delovne sile. K er se čuti 
pom anjkanje delovne sile povsod, 
ne samo pri nas, bomo v prvi v r
sti m orali poiskati no tran je  re
zerve, to je sm otrno izkoristiti že

razpoložljivo delovno silo. V tem 
pogledu so že bili storjeni prvi 
koraki, v bodoče pa bomo morali 
odnašanje izdelkov v hladilne pe
či m ehanizirati in s tem  zrpanjša- 
ti število potrebnih delavcev.

Samoupravni organi so s,e odlo
čili, da gre podjetje v investi
cije, ki naj bi povečale bruto pro
izvodnjo za približno 100 °/o. To je 
vsekakor pomemben korak v na
daljnjem razvoju našega podjetja. 
Kaj bi lahko rekli o tej pomemb
ni odločitvi?

Že z instaliranim i kapacitetam i 
smo dosegli zadovoljiv nivo proiz
vodnje. Če pa bi ostali pri tem, 
to ne bi pomenilo stagnacijo, am 
pak glede na razvoj ostalih stek
la rn  nazadovanje. Zato se mi zdi 
sklep o novih investicijah logičen 
in nujen. Seveda pa je  taka inve
sticija vsaj v začetku brem e in 
povzroča dodatne težave. Vse to 
pa bomo ob prim ernem  angažira
n ju  vseh prizadetih prav  gotovo 
uspešno prebrodili. Posebno pa bi 
rad opozoril, da začetnih težav, ki 
se bodo pojavile ob osvajanju no
ve proizvodnje, ne bi sprejem ali 
kot znak napake pri investiranju, 
saj se je  že m nogokrat pokazalo, 
da so potem, ko se proizvodnja 
osvoji, rezultati zelo dobri. Kot 
prim er naj navedem  težave, ki so 
nastopile na elektro pečeh in do
bre rezultate, ki smo jih  beležili 
potem, ko smo vse napake odpra
vili.

Priprave za ustanovitev TOZD 
so v polnem teku. Njihov cilj je 
prispevati odločen korak k stabi
lizaciji gospodarstva. Bi lahko 
rekli, kaj vi pričakujete od TOZD?

U stanavljanje TOZD je nadalj
nji korak v razvoju sam ouprav
ljanja, zato pričakujem  od njih  
enake učinke kot jih  je dala usta
novitev delavskih svetov. Gotovo 
pa je, da je  v našem  podjetju  ve
liko težje form irati TOZD kot npr. 
pri ISKRI, ki im a posamezne ob
rate  dislocirane in je  pri n jih  re
zultat dela veliko lažje ugotavlja
ti. Z nabavo določene opreme, 
npr, števcev za m erjen je porabe 
energije itd., in pri dobri presoji 
ob u stanav ljan ju  TOZD pa m i
slim, da bodo TOZD tudi pri nas 
dale željene rezultate.

Tovariš inženir, najlepše se vam 
zahvaljujem za vaše odgovore. 
Želim vam kar največ ugodnih 
rezultatov pri vašem odgovornem 
delu ter čimveč ugodja v privat
nem življenju. jQŽe premec
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NAGRADNA KRIŽANKA
Za pravilno  rešitev  nagradne 

križanke razpisujem o 7 nagrad:
1. nagrada 30 din
2. nagrada 20 din
3. do 7 nagrada 10 din
Izrezek z vpisano rešitv ijo  poš

ljite  na naslov: uredništvo
»STEKLARJA«, H rastnik. P ri 
žreban ju  bomo upoštevali vse 
prav ilne rešitve, ki bodo v u red
ništvu do petka 20. 4. 1973.

NAGRAJENI REŠEVALCI
Za nagradno križanko v m arčni 

številki »STEKLARJA« smo do 
določenega roka prejeli 70 rešitev. 
Žreb je  razdelil nagrade takole:

1. nagrada 30 d in : H eda GUNA,
2. nagrada 20 d in: V ida VOL

KER,
3. do 7. nagrada po 10 din : Slavi 

PERSlC, M iha JELENC, A lbert 
BARIC, Vikica OPLOTNIK. M ar
je ta  PETAN.

Z A H V A L A
Ob izgubi dragega moža, očeta, starega očeta 

HUDI ALOJZA
se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom, prija teljem , sose
dom, znancem, ki so ga v  tako velikem  številu  sprem ili na 
njegovi zadnji poti in  m u darovali vence in cvetje. Iskreno se 
zahvaljujem o predstavnikom  — govornikom  SZDL, sind ikal
ne organizacije, ZVVI, pevskega društva, ki so lepo opisali 
življenjsko pot in delo dragega pokojnika. Z ahvaljujem o se 
tudi pevskem u zboru in godbi za žalostinke, up rav i in sindi
katu  za vence.

Žalujoča žena M arija, hči Hedvi, sinova V iktor 
in Alojz z družinam i in  ostalo sorodstvo

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi dragega očeta

IVANA PETERLINA
se zahvalju jem  govorniku, godbi, pevskem u zboru, vsem p ri
jateljem , znancem  in sosedom, ki so ga sprem ili na zadnji 
poti te r  m u darovali cvetje. Z ahvalju jem  se tud i m ojim  sode
lavcem  za venec.

Žalujoči sin Ivan in  ostalo sorodstvo

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi drage žene, mame, stare m am e 

KNEZ MARIJE, roj. Baumkirher
se zahvaljujem o vsem  sorodnikom, znancem, p rija te ljem  in 
sosedom za tolažilne besede, izraženo sožalje, darovano cvetje 
in  vence. Obem a govornikom a, godbi na pihala in pevskem u 
zboru Svobode II. za zaigrane in  zapete žalostinke, sindikatu  
S tek larne za denarno pomoč te r  vsem, ki so jo sprem ili na 
n jeni zadnji poti na dolsko pokopališče.

Mož Alojz, sinova Alojz in Jože 
te r  hčerka M onika z družinam i

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi dragega moža in  očeta 

MAJES JOŽETA
se zahvaljujem o vsem, ki so sočustvovali z nam i, darovali 
cvetje in  ga v tako velikem  številu sprem ili na njegovi zad
nji poti. Posebno se zahvalju jem o pevcem, godbi Svobode II, 
govornikom a za n june poslovilne besede. Zahvaljujem o se tu 
di delavkam  satin irn ice in  slikarskega oddelka za finančno 
pomoč.

Žalujoči: žena Zinka, hči M arica z družino, sin 
Jožko z družino in  ostalo sorodstvo

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi dragega moža in  očeta 

JERIC VIDKA
se iskreno zahvaljujem o vsem prija teljem , sosedom in  znan
cem za tolažilne besede in  izrečeno sožalje. Zahvaljujem o se 
vsem  govornikom  za lepo orisano življenjsko pot dragega mo
ža. Godbi in  pevcem Svobode II., sindikalni podružnici S tek
larne, Lovskem u društvu, delavcem  k ljučavničarske delav
nice, sodelavcem  iz sk ladišča te r  vsem, ki so darovali vence 
in cvetje in  ga posprem ili na njegovi zadnji poti.

Žalujoča žena M arica, sinova M iran in  Videk, 
m ati, oče, b ra t te r  ostalo sorodstvo


